
Четвъртък
22 април 2010, брой 75 (4886)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 8
Държавата ще 
получи 1.5 млн. 
лв. от E.ON
Компанията не се инте-
ресува от държавния дял, 
каза председателят на УС 
Гюнтер Шуберт 

Новини ▶ 6

USD/BGN: 1.46252  

+0.84% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.33730 

    -0.84% 
 Българска народна банка

Sofix: 419.09

    -0.75%  
Българска фондова борса

BG40: 117.59 

-0.02%  
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

Инвеститор ▶ 12
Расте интересът 
към полиците 
"Живот" 

Англичаните масово продават имотите си. Основните купувачи  
са руснаци в предпенсионна възраст  ▶ 4-5

Новини ▶ 9
Рециклиращи 
фирми може да 
останат без лиценз  

Две организации за 
оползотворяване на 
отпадъци не са изпъл-
нили задълженията 
си, каза зам.-министър 
Евдокия Манева

Тенденции ▶ 18
Европа - 
пространство без 
граници до 5 г.

ЕК поставя на първо място 
гражданите в политиките 
по правосъдие и вътрешни 
работи, каза комисар Виви-
ан Рединг

Новини ▶ 8
Туризмът поиска 
компенсации 
заради вулкана

Основният проблем ще е 
забавянето при възстановя-
ването на платените само-
летни билети, каза Ирена 
Георгиева от АБТТА

Коментар ▶ 2
Помогни си сам, 
за да ти помогне  
и Брюксел
Полша, Чехия и Слова-
кия ще получат 1 млрд. 
EUR допълнително от ЕС 
заради финансовата дис-
циплина през последните 
пет години

С 10.6% е 
намалена 
числеността на   
чиновниците

Свалянето на лихвите по 
депозитите прелива кли-
енти към животозастра-
ховането. От началото на 
тази година интересът към  
застраховката "Живот, 
свързана с инвестиционен 
фонд", се е засилил

Руснаци изкупуват 
ваканционните имоти

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
Левон Хампарцумян

Губещ
Хърбърт алисън

Международното издание emeafinance определи УниКредит 
Булбанк с главен изпълнителен директор Левон Хампар-
цумян за най-добра банка в България за 2009 г. УниКредит 
Булбанк получи отличието „Най-добра банка в България” на 
emeafinance и през 2008 г., което е знак за устойчивото раз-
витие на банката независимо от предизвикателната среда, 
коментираха от банката. 

Най-губещата компания за 2009 г. според класацията на 
Fortune 500 е щатското ипотечно дружество Fannie Mae. 
Управляваният от Хърбърт Алисън ипотечен гигант е 
натрупал 72 млрд. USD загуба. Fannie Mae беше една от пър-
вите компании, които поискаха държавна помощ по време 
на финансовата криза. Ръководството не очаква нищо 
добро за компанията в обозримо бъдеще.

Сряда
21 април 2010, брой 74 (4885)

цена 1.50 лева

Новини ▶ 6
Борисов отново 
заговори за 
по-висок ДДС
Увеличаването на данъка 
ще е неизбежно, ако 
антикризисните мерки не 
сработят, каза премиерът

USD/BGN: 1.45027

-0.40%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.34860

    +0.40%
Българска народна банка

Sofix: 422.25

    +0.44%
Българска фондова борса

BG40: 117.61

+0.30%
Българска фондова борса

News in English ▶ 11

10 умни глави ▶ 12
Банките са в окото 
на бурята прeди 
отчетите    
Експортноориентираните 
публични компании 
оставят стагнацията зад 
гърба си

Тенденции ▶ 19
Бизнес коалицията 
на САЩ 
срещу Иран 
Daimler и Лукойл са само 
последните две компании, 
обявили, че прекратяват 
дейността си в ислямската 
република

Новини ▶ 8-9

Интервю ▶ 22

Автомобилните полици ще 
са най-търсени дълги години

2010 ще е годината 
на оцеляването за 
застрахователите, каза 
Орлин Пенев, председател 
на УС на Асоциацията 
на българските 
застрахователи

Коментар ▶ 2
С международен 
панаир 
в джоба
Казусът “Международен 
панаир Пловдив” трябва 
да влезе в учебниците по 
икономика, право и крими-
налистика. Гергов намери 
начин да получи мажори-
тарния дял на държавата и 
да прибере панаира

Директните продажби 
най-после излизат на светло

Над 40 ферми ще се 
възползват от новата 
наредба на земеделското 
министерство до края 
на годината, каза д-р 
Стоилко Апостолов, шеф 
на фондация “Био Селена” 

Тема на деня ▶ 4-5

Гергов може 
да спечели от 
делото срещу 
него

Новини ▶ 9
25% ръст 
на руските 
туристи
Държавата може да се 
откаже от посредника 
за визите за руснаци. 
МВнР започва анализ на 
ефективността на сегаш-
ната система за издаване 
на визи. От понеделник 
те поскъпнаха с 50%

Пускането на магистрала “Люлин” в края на годината изглежда все по-
невъзможно. България може да изгуби 115 млн. EUR заради забавянето. 
Предстои продължителна експертиза за срутения кофраж  ▶ 7

Без магистрала 
и през 2010 г.

Мнения

добре е, че директните 
продажби на млечни проду-
кти най-сетне ще бъдат 
контролирани. Сега хората 
спокойно купуват мляко от 
първа ръка - в пластмасови 
бутилки между блокове-
те... Но дали са наясно 
какъв точно е произходът 
му? Нека има контрол на 
този вид бизнес, така хем 
хората ще са сигурни какво 
точно контролират, хем 
държавата ще е наясно кой 
какво и колко продава.

иван даскалов 

Съмнявам се, че от 
държавния ветеринарно-
санитарен контрол ще 
контролират директните 
продажби. Може би, когато 
наредбата за директните 
продажби влезе в сила, ще се 
направят няколко провер-
ки, но с времето нещата 
ще утихнат. 

Петя кирова

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Борисова стана 
министър на здраве-
опазването. Депу-
татите одобриха 

кандидатурата със 148 гласа 
„за”, освободиха д-р Божидар 
Нанев. 

2 Агрофондът дава 
1.8 млн. лв. за ре-
клама на български 
сирена в Германия 

и Испания. Проектът е 
спечелен от Националната 
асоциация на млекопрера-
ботвателите.

3 Безработицата 
през март намаля-
ва. Най-много ра-
ботници се търсят 

в сезонния бизнес, броят на 
съкращенията също пада. 

Помогни си сам, за да  
ти помогне и Брюксел
Великденски подарък на пате-
рица получиха Полша, Чехия и 
Словакия от Европейската коми-
сия. Трите отличнички на нова 
Европа успяха да преборят даже 
и кризата и да отчетат толкова 
впечатляващ икономически ръст, 
че да заслужат повече пари от 
Брюксел. Почти 1 млрд. EUR до-
пълнително ще имат възможност 
да похарчат те през следващите 
три години.

„Наградата” се дава, защото 
трите държави са надминали  
очакванията на Брюксел и са 
отчели БВП с над 5% по-висок от 
направената през 2005 г. прогно-
за, когато е определяно финан-
сирането. Със заложените числа 
най-малко се е „съобразила” 
Словакия, която бие рекорда с от-
клонение от цели 10.8%. Следва я 
Полша с 8% и Чехия със 7.5%. 

Това обаче, което прави впе-
чатление, е, че резултатите и 
на трите страни изпреварват прог-
нозите през всяка от годините 
между 2007 и 2009, включително 
годините на яростна световна 
криза. Прав е еврокомисарят по 
регионално развитие Йоханес 

Румъния 
явно се 
е взела в 

ръце и се мери със 
западните си съ-
седи, а не с все по-
бедната си южна 
съседка България 

коментар
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Хан да твърди, че по-бързият 
им растеж до известна степен се 
дължи на отпуснатите структурни 
и кохезионни фондове. Така е до 
известна степен. Но цялата исти-
на е, че просто тези три държави 
са си подредили къщите. И че 
не викат неволята, ами си гледат 
работата. Защото Брюксел БВП 
не създава.

Очаквана беше ревизията на 
данните за БВП за изминалите 
три години. Лошото е, че очаква-
но България не е сред печелив-
шите. Хубавото е, че поне няма 
да загуби пари, което щеше да 
се случи, ако разликата меж-
ду прогноза и реалност беше 
повече от 5% в посока надолу. 
Почти с пророческа точност 
преди пет години Брюксел така 
е определил БВП на България, 
че отклонението от прогнозата 
е само -0.3%. Само където е 
минус нула три. 

Друг е въпросът, че и тези 
фондове, които се полагат на 
страната, няма как да бъдат ус-
воени, защото никой не канди-
датства за тях. Дори и одобрени 
проекти все по-често се провалят 

заради липса на съфинансиране 
(вж. стр. 20). Фирмите трудно 
намират пари да покрият своя 
дял от разходите по проекта и в 
крайна сметка вдигат ръце. Дали 
пък проблемът не е в бизнес 
средата? Дали няма нещо общо 
с излезлите наскоро данни от 
проучване, които показват, че 
корупцията е най-болезненият 
въпрос за компаниите в България 
и че, кажи-речи, една трета от тях 
са се сблъсквали с този феномен 
през последната година? 

И тъй като обичаме да се срав-
няваме с Румъния, заслужава 
си да споменем, че и тя изпре-
варва прогнозата и отчита 2.1% 
по-висок БВП. Е, поне доскоро 
обичахме да се сравняваме с нея 
и да я споменаваме с пренебре-
жителната усмивка, използвана 
от някои за бедните роднини от 
село. Само че нещата май вече не 
стоят така и данните на Брюксел 
също го показват. Румъния явно 
се е взела в ръце и се мери със 
западните си съседи, а не с все 
по-бедната си южна съседка. И 
нищо че този път Брюксел няма 
да й помогне с подарък. Тя си 
помага сама.

▶ високо и далеч ще остават европейските пари за българите, докато продължават да се чудят как така на другите им се получава 
СНИМКА BlooMBerg
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Табу за  
вдигането 
на данъците
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коментар

Новият управител на 
НОИ Христина Митре-
ва обясни в интервю за 
столичен всекидневник, 
че пенсионната и оси-
гурителната система са 
недофинансирани, защото 
осигуровките били ниски. 
Според нейните изчисле-
ния системата ще се само-
финансира при осигуров-
ки от 52%. Като добавим 
и данъка върху доходите, 
това е данъчно-осигури-
телно бреме от около 60%. 
В здравната система също 
често слушаме, че пробле-
мът е “недофинансиране-
то” й. И там има идеи за 
вдигане на осигуровките 
- като се дават примери 
за други страни, в които 
здравните осигуровки 
били 12 или дори 16%. 
Здравните осигуровки 
в България вече бяха 
увеличени от 6 на 8%. Ако 
бъдат удвоени - каквато е 
мечтата на много хора от 
здравния сектор, това са 
допълнителни 8 процент-
ни пункта увеличение на 
данъчно-осигурителното 
бреме.  И това не е всичко. 
Има идеи да се вдигне и 
плоският данък - види-
те ли, бил много нисък, 
само 10%. А някои дори 
предлагат да се премахне 
плоският данък и рязко 
да се вдигне облагането. 
Отново идеята е да се 
съберат повече приходи, 
за да се реши проблемът с 
“недофинансирането” на 

цитат

 За да се освободя от корумпира-
ните, трябва да закрия митницата 

- там всички са рода

Число на деня

115 
млн. лв. са приходите от продажба на винетни стикери 

през първото тримесечие на годината
▶

 Ваньо Танов,  директор на Агенция “Митници”

Увеличението 
на данъчно-

осигурителното 
бреме ще донесе 
много по-малко 
приходи, така че 
проблемите с “не-
дофинансирането” 
ще се задълбочат, 
тъй като държавата 
ще фалира, както и 
икономиката

сниМки МАринА АнгеловА

един или друг сектор.
Общо взето, като съберем 
горните идеи за увеличение 
на облагането и стигаме до 
данъчно-осигурително бре-
ме от 70-80% от заплатата 
на всеки човек. Дали обаче 
това ще реши проблемите с 
“недофинансирането”? 

Съмнявам се.
При толкова високо данъч-
но-осигурително бреме 
ще има силно негативни 
динамични ефекти върху 
икономиката:
1. Много работни места 
ще бъдат загубени - тъй като 
при толкова високо облага-
не няма да има смисъл от 
съществуването им. Нито 
работниците, нито пред-
приемачите ще работят, ако 
държавата им взема почти 
целия доход.
2. Нивото на заплатите 
ще спадне - т.е. ще се свие 
данъчната основа.
3. Сивата икономика 
ще се издуе изключително 
много и изключително 
бързо - защото стимулите 
за избягване на данъци се 
увеличават с увеличение на 
данъчните ставки.
4. Неефективността в 
икономиката рязко ще се 
увеличи, тъй като нивото 
му расте много по-бързо от 
увеличението на ставките 
на облагане.

Накратко, няма 
никакъв начин толкова 
високо облагане да дове-
де до повече приходи за 
бюджета. Точно обра-
тното, увеличението на 
данъчно-осигурителното 
бреме ще донесе много 
по-малко приходи. Така 
че проблемите с “недо-
финансирането” ще се 
задълбочат, тъй като дър-
жавата ще фалира, както 
и икономиката. Трябва 
да се разбере едно много 
просто нещо - българска-
та държава преразпреде-
ля над 40% от брутния 
вътрешен продукт и 
близо 50% от добавената 
стойност. Стигнали сме 
горната граница и допъл-
нително увеличение на 
изземването трудно може 
да се случи. Държавата 
трябва да се реформира, 
за да си върши работата 
с наличните ресурси. 
Повече няма откъде да 
дойдат.

 Повече от 100 души протестираха в градинката пред народното събрание срещу идеята на депутатите 
да отложат забраната за тютюнопушене на обществени места. очаква се спорният текст да бъде гласу-
ван утре в парламента

▶

No smoking

Георги ангелов, 
старши икономист в “отворено 
общество”

Трябва да се търсят  
алтернативи за пътувания 
В бъдеще трябва 
да се работи така, 
че да има по-мал-
ка зависимост, ако 
една от транспортните 
системи се окаже в 
затруднено положение, 
каза българският евро-
комисaр Кристалина 
Георгиева. 

Мнението на всички 
в Европарламента е, 
че трябва да се търсят 
алтернативни начини 
за транспортиране и 
да се усъвършенстват 
наземните връзки в 
Европа, допълни Геор-

Мнение

гиева. Тя уточни, че до 
момента загубите от 
въздушната блокада са 
около 200 млн. EUR на 
ден и са отменени 84 
хил. полета. 

кристалина Георгиева, 
еврокомисар 

8 млн. път-
ници за за-

сегнати от изриг-
ването на вулкана 
в Исландия
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Стотиците, а вероятно дори 
хиляди англичани, купили 
ваканционен имот в Бъл-
гария преди кризата, сега 
се опитват по всевъзможен 
начин да се отърват от тях. 
Готови са на драстични от-
стъпки, за да върнат поне 
част от инвестициите си. 
Купувачи обаче се намират 
рядко.

Един от продавачите е 
Мартин Верити. Няма ни-
какъв интерес от наематели 
за вилата ми в Балчик, казва 
той. Опитва се да я продаде 
от няколко месеца. Дори 
не ми се говори за това, 
защото се депресирам, каза 
англичанинът по телефона 
и затвори бързо.

опит за намиране на 
наематели
Мартин е публикувал обява 
в сайта за реклама за отда-
ване под наем на ваканци-
онни имоти по целия свят 
- http://www.ownersdirect.
co.uk. Вилата му е на 2 ета-
жа и е напълно обзаведена. 
Намира се на тихо място в 
Балчик и открива гледка 
към морето. Цените за наем 
са от 250 до 700 EUR на 
седмица в зависимост от 
сезона. Вилата е с градина 
с басейн и джакузи за 6 ду-
ши, барбекю в двора и още 
едно на една от терасите. 

Мартин Верити е купил 
вилата за лично ползване 
през 2006 г.  

Само в ht tp: / /www.
ownersdirect.co.uk има око-
ло 150 обяви за отдаване 
под наем на ваканцион-
ни имоти по Българското 
Черноморие. 86 от тях са в 
Слънчев бряг, 16 в района 
на Равда и Несебър и 13 
във Варна. За Банско, Пам-
порово и Боровец има 72 
оферти за отдаване под на-
ем на ваканционни имоти и 
една за Велико Търново. 

Губеща инвестиция
Част от англичаните преди 
години купиха ваканцион-
ни имоти именно с цел да 
ги отдават под наем и да 
печелят от това. Сривът на 
имотния пазар у нас обаче 
охлади ентусиазма им и 
през миналата година те 
почти спряха да пазаруват 

Основните купувачи 
на ваканционни 
имоти са руснаци 
на предпенсионна 
възраст

жилища в България. През 
тази година те са основ-
ните продавачи чужденци, 
твърдят брокери от раз-
лични агенции за имоти. 
За разлика от българите 
англичаните не се притес-

няват толкова от факта, че 
им се налага се разделят 
със свой имот, дори на 
загуба.

Евтиното е на мода 
Интересът на руснаците 

към българските имоти 
обаче продължава за по-
редна година. 

Сред тях обаче няма 
богати. Баровците, които 
купуваха имоти за стоти-
ци хиляди евро, почти са 

изчезнали от българския 
имотен пазар. 

Сега предимно руснаци 
в предпенсионна възраст 
търсят вили и апартаменти 
в курортите ни. Те оба-
че искат евтини имоти на 

Красимира Янева
kyaneva@pari.bg

Получихме по-евтини  
оферти от Англия 
Чрез колегите ни от „Ре/
Макс” във Великобрита-
ния получихме пакетна 
оферта за 8 апартамента в 
комплекс „Семирамида” 
в Боровец. Предлаганата 
цена от англичаните беше 
750 EUR на кв. м при 900 
EUR на кв. м, предлагани 
от девелопъра тук. 
Загубите тук на някои 
чужденци се компенсират 
от висока доходност от 
други обекти, които те 
имат в държави, където 
имат контакти и по-голяма 
яснота за развитието на 
пазара. Така горе-долу 
излизат на нула, т.е. без 
реална загуба. 

Завръщането на англи-
чаните на българския 
имотен пазар засега е 
слабо. Има гръцка ак-
тивизация. Южните ни 
съседи търсят най-често 
двустайни жилища. За 
Банско например цената 
е 500-650 EUR на кв. м. 

Там има търсене дори и 
от израелци, чехи, поляци 
и унгарци. Всички търсят 
евтин имот. За качестве-
ните апартаменти, които 
предлагаме на цена от 
1000-1100 EUR на кв. м в 
Банско и Боровец, напри-
мер в хотелския апартхаус 
„Айсберг”, почти няма 
интерес. 

Георги Атанасов,
 собственик на „Ре/макс пропър-
ти инвестмънтс”

Загубите тук 
на някои 

чужденци се ком-
пенсират от висока 
доходност от други 
обекти

600-900 EUR за кв. м 
на първа линия
Англичаните масово 
разпродават жилищата 
си. Има руснаци, които 
търсят ваканционен имот 
за покупка, но искат той 
да бъде евтин - от 600 до 
900, максимум 1000 EUR 
на кв. м, и то на първа ли-
ния на Черно море. Това е 
мечтаната цена от тях. 

За сравнение преди кри-
зата цените във Варненско 
бяха от 1200 до 2400 EUR 
на кв. м, като най-високата 
цена беше в комплекса 
„Слънчев ден” на яхтено-
то пристанище в „Св. св. 
Константин и Елена”. 

Руснаците, които търсят 
ваканционни имоти 
по Черноморието, са на 
възраст 40-60 години. По-
младите руснаци търсят 
магазини или офисни 
сгради, за да ги отдават 
под наем. Те обаче търсят 
сгради, в които има нае-
матели. 

Преди няколко месеца 
бях в Москва. Състоя-
нието на имотния пазар 
в Русия е много лошо. 
Както в България има 
много незавършени 
проекти. Заради лошото 
състояние на техния пазар 
и клиентите за български 
имоти са доста по-малко 
отпреди. 

валери василев,
собственик на „Имоти България”

В Русия, 
както и 

в България на 
имотния пазар  
има много 
незавършени 
проекти 

По-добре продажба,  
а не висящ кредит
Чужденците започнаха 
да обявяват имотите си 
за продажба още когато 
цените почнаха да падат. 
Не е масова практика, но 
е честа. Някои  
от тях бяха купили 
имотите именно за да 
ги отдават под наем и да 
припечелват.  
Стана им ясно, че това 
не може да се случи. 
По-добре да продадат, 
отколкото да изплащат 
кредит.

В Банско най-често 
купуваха имоти рабо-
тещи англичани. Голяма 
част от тях използваха за 
покупката обезщетения 
заради уволнения. 

Сега в Банско най-про-
даваните апартаменти от 
чужденците са двустай-
ните от типа дневна с 
бокс и една спалня. 
Преди години англичани-
те купиха имотите дори 

на 1500-1800 EUR на кв. 
м, а сега максималната 
цена, която може да бъде 
достигната на перфектно 
място, е 1000 EUR. 

Руснаците, които са 
купували имоти в 
Банско, винаги са били 
във високата възрастова 
граница.  

илинка Митева
„явлена” Благоевград

В Банско 
най-прода-

ваните апарта-
менти от чуж- 
денците са дву-
стайните от типа 
дневна с бокс и 
една спалня

Мнения

Табелите с надпис „продава се” все по-често красят ваканционните имоти на англичаните▶
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продават на българи 
или на купувачи  
от други  
националности

Госпожо Стойкова, за-
белязва ли се тенденция 
на застаряване на руски-
те купувачи на имоти 
в България, за каквато 
пишат в анализите си 
руски агенции?

- повечето руски купува-
чи в момента са на възраст 
между 50 и 60 години. Те 
купуват имоти в България, 
преди да се пенсионират, с 
идеята, когато се пенсиони-
рат, да идват тук за вакан-
ции или по-дългосрочно. 
преобладава търсенето на 
по-евтини имоти от руските 
купувачи. повечето от тях 
не са купувачи от катего-
рията „руски баровци” - и 
тях ги има, но са по-малко. 
Много от руските клиенти 
проявяват сантиментал-
ност при избора на нашата 
страна. 

Купуват заради спомени 
от детството, когато са ид-
вали на море. Освен това 
ги привлича и близката 
култура, и това, че могат да 
се разбират с хората тук. 

освен руснаците кои са 
другите чужденци, ко-
ито купуват в кризата 
имоти у нас?

- Въпреки кризата бри-
танците също са доста мно-
гобройна група купувачи 
- миналата година дори бя-
ха най-многобройни сред 
чуждестранните купувачи. 
Те търсят предимно евтини 
селски имоти. Много е раз-
нородна палитрата от наци-
оналности, които купуват 
в България в момента - от 
съседни и други европей-
ски страни, Русия и други 
страни от бившия Съвет-
ски съюз, както и от много 
далечни дестинации, като 
Австралия, САЩ, Канада 
и дори Китай. 

Много е важно да пов-
дигнем въпроса за правото 
на чужденците да купуват 
къщи с градини и апарта-
менти с идеални части от 
земята - в момента те нямат 
право, защото чужденците 
нямат право да купуват 
земя като физически ли-
ца. Именно затова трябва 
да регистрират български 
фирми, за да закупят къща 
с двор, което не е сложно, 
но определено оскъпява 
покупката и със сигурност 
отблъсква част от потен-
циалните купувачи. Време 
е да се помисли за предос-
тавяне на възможност за 
покупка поне на къщи с 
дворове и апартаменти с 
идеални части от земята от 
страна на чужденци. Това в 

▶

▶
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Британците са склонни  
да намаляват цените

Визитка
Коя е Полина 
Стойкова

Полина Стойкова е опе-
ративен директор на 
„Бългериан пропертис”. Тя 
става част от екипа на 
компанията през есента 
на 2003 г., няколко месеца 
след основаването й, като 
е един от първите служи-
тели. 

Полина Стойкова има 
магистърска степен по 
стратегическо управле-

▶

▶

ние, получена в СУ „Св. Кли-
мент Охридски”, както и 
бакалавърска степен по 
бизнес администрация от 
същия университет. Спе-
циализирала е в областта 
на въпросите за лидер-
ството. 

Завършила е и редица 
курсове към The University 
of Tennessee, USA, в  
областта на междуна-
родния бизнес и менидж-
мънт и междукултурното 
лидерство. 

Владее отлично англий-
ски език. 

▶

▶

склонни на намаления, за 
да реализират продажба. 
при тях липсва сантимен-
тът, който ние изпитваме 
към имотите си. 

Доколко англичаните 
успяват да продадат жи-
лищата си в България?

- Много от тях успяват, 
тъй като продават на до-
бри цени и са отворени 
към преговори. Освен това 
чужденците през годините 
придобиха много имоти, 
които са с атрактивни пара-
метри - било то в центъра 
на големите градове, във 
вече работещи ваканцион-
ни комплекси или селски 
къщи, които са ремонти-
рали до съвременни стан-
дарти. 

Тези имоти привличат 
вниманието на купувачите 
и при добри цени сделки 
стават относително бързо. 
В този смисъл чужденците 
са поели риска да купят 
имоти на зелено или за то-
тален ремонт, инвестирали 
са в тях и сега тези имоти 
отново са на пазара, което 
прави предлагането мно-
го по-качествено отпреди 
години. Имаме вече много 
случаи, в които британци 
продават на българи или 
на купувачи от други наци-
оналности. 

▶

съчетание с ниските цени 
на имотите в България в 
момента може да привле-
че много чуждестранни 
купувачи. 

Чужденците продават 
ли имотите, които са си 
купили преди кризата?

- Да, много чужденци, 
предимно англичани и ир-
ландци, продават имоти - 
ваканционни, селски, град-
ски, всякакви. Решенията 
им за продажба най-често 
са продиктувани от нужда 
от пари. 

Какви цени искат за 
предлаганите от тях 
имоти - високи за се-
гашната ситуация или 
постижими?

- Има продавачи, които 
държат да получат поне 
толкова, колкото са платили 
за имотите си. Но мнозин-
ството от чуждестранните 
купувачи много добре ос-
ъзнават, че цените в Бълга-
рия са значително по-ниски  
отпреди, и са готови да 
продават на цени, на които 
да реализират бързи про-
дажби. А бързи продажби 
стават само на ниски и из-
годни цени. Чужденците  
за разлика от българите са 
много по-гъвкави в пре-
говорите за продажба и са 

▶

▶

Държат на качеството 
при скъпите имоти 
Руснаците имат ин-
терес за покупка на 
имоти в България. Бях 
вече на няколко изложе-
ния в Русия от началото 
на годината. Търсят се 
имоти в широк спек- 
тър - апартаменти, 
къщи, земя, край морето 
и в планината. Най-чес-
тите записвания са за 
имоти до 50 000 EUR. 
Няма таван на цената, 
която могат да дадат за 
качествен имот. 

Има купувачи и за по-
скъпите. За тях изисква-
нията обаче са по-скоро 
за такива имоти, които 
имат добра локация, 
инфраструктура, качест-
во на строителството, 
управление на ком- 
плекса. Това дали имо-
тът е на първа или на 
втора линия на Черно-
морието, не е толкова 
важно. по-значимо е из-
искването за качеството 

Интервю полина Стойкова, оперативен директор на „Бългериан пропертис”

и това какво предлагат 
самите комплекси. 

Работя с клиенти от 
бившата ОНД, от скан-
динавските държави, 
полша и дори от Изра-
ел. през тази година има 
и купувачи от Англия, а 
миналата година тях ги 
нямаше.

Александър Богданов,
Ре/макс актив”-Варна

Най-често 
се търсят 

имоти с цена 
до 50 000 EUR. 
Няма таван на 
цената, която 
могат да дадат 
за качествен 
имот

първа линия на морето за 
не повече от 600 EUR на 
кв. м. 

В Банско например най-
търсени са двустайни апар-
таменти от типа дневна с 
бокс и спалня. Там сдел-

ки се реализират при цени 
500-650 EUR на кв. м, като 
купувачите искат скром-
ните 350 EUR на кв. м. А 
преди кризата цените там 
са достигали дори 1500 
EUR на кв. м.

Коментар

Какъв тип жилища най-
често продават?

- Най-често двустайни 
апартаменти в типичните 
нови комплекси по морето 
и в планиннските курорти, 
селски къщи, парцели или 
апартаменти в големите 
градове, отново ново стро-
ителство. 

Чужденците никога не са 
купували панелни апарта-
менти например. Срещат се 
и имоти старо строителство 
в централните части на гра-
довете. 

отдават ли имотите 
си под наем?

- предимно тези, които 
са купили в качествени 
комплекси с включено уп-
равление на комплекса и 
отдаване под наем. Селски-
те имоти трудно се отдават 
под наем без добра органи-
зация и хора, които да се 
грижат на място. 

В София някои отдават 
дългосрочно, както и крат-
косрочно. подобна е си- 
туацията в другите градове. 
Много от чужденците ку-
пиха преди време имоти в 
България с идеята да ги от-
дават под наем за допълни-
телна доходност или да ги 
препродадат с печалба след 
време или след ремонт.

Англичани имат сай-
тове за отдаване под 
наем на свои имоти тук. 
Знаете ли за това?

- Да, много англичани си 
направиха сайтове дори 
само за своите собстве-
ни имоти или къщи. Но 
по-успешната практика за 
отдаване под наем е чрез 
услуга на фирма за уп-
равление и отдаване под 
наем. Ако се опитват да 
го правят самостоятелно, 
имат прекалено много не-
ща, за които да се грижат, 
и то от разстояние, и много 
често не си струва.

Красимира Янева

▶

▶

▶

Табелите с надпис „продава се” все по-често красят ваканционните имоти на англичаните▶

СнимКа БОБи ТОшеВ

СнимКа емилия КОСТадинОВа
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До 2012 г. намаляват 
административната 
тежест за бизнеса с 
20%

Правителството одобри 136 
мерки, които да улеснят 
бизнеса в комуникацията 
му с държавната админи-
страция. В 80% от тези 
мерки се предвижда фир-
мите да подават сведения 
по електронен и мрежов 
път, вместо да се редят на 
опашки пред гишетата в 
различни ведомства. Освен 
това на бизнеса ще му бъде 
спестено ваденето на мно-
жество удостоверения и 
сертификати, които вече са 
били подавани до различни 
институции. Те ще се съби-
рат служебно от държав-
ната администрация. Ще 
бъдат премахнати и някои 
задължения на бизнеса за 
информиране, ще опро-
стим и терминологията и 
сложността на администра-

Фирмите ще подават документи само веднъж

Март
Безработицата 
започна 
да пада

През март равнище-
то на безработицата 
е 10.14% при 10.26% през 
февруари и 6.88% през 
същия месец на 2009 г., 
съобщиха от агенцията 
по заетостта.

▶

Броят на регистрира-
ните безработни е нама-
лял за месец с 4600 души 
до 375 хил. 

През март 35 хил. души 
са загубили работа, а 18 
хил. са намерили. 

В бюрата по труда 
са обявени над 16 хил. 
работни места, сезонни-
те са близо 3600 - четири 
пъти повече, отколкото 
през февруари.

▶

▶

▶

С 10.6% е намалена числе-
ността на държавната ад-
министрация от идването 
на ГЕРБ на власт, съобщи 
министърът на финансите 
Симеон Дянков. 75% от 
спестените средства от оп-
тимизацията ще останат за 
повишаване на възнаграж-
денията на чиновниците. В 
голяма част от ведомствата 
съкращенията ще продъл-
жат до края на май.

Нов тип бонуси
Нов модел на заплаща-
не в държавната админи-
страция предвижда да се 
премахне допълнителното 
материално стимулиране в 
зависимост от събираните 
такси и глоби. В момента 
в 19 институции се полу-
чават добавки, обвързани с 
глоби. Тази практика тряб-
ва да бъде преустановена, 
защото тя води до промяна 
на мисленето, смята ми-
нистър Дянков. Глобите 
и таксите ще отиват ди-
ректно в бюджета и ще се 
разпределят като всички 
данъци. 

Предвижда се обаче да се 
въведат бонуси за чинов-
ниците, които се справят 
добре. На всеки шест ме-
сеца ще се прави оценка 
на работата на държавните 
служители. Бонуси ще има 
и за индивидуални успе-
хи при изпълнението на 
различни проекти. За ат-
рактивни професии като 
юристи, финансисти, IT 
специалисти и др., за които 

Заплатите на чиновниците 
ще зависят от резултатите
Държавната администрация е намаляла с 10.6% за последните 
девет месеца, съобщи финансовият министър Симеон Дянков

има силно търсене и в част-
ния сектор, се предвиждат 
“атрактивни добавки”, зая-
ви министърът.

Целта на административ-
ната реформа е България да 
има по-стегната, ефектив-
на и добре платена според 
приноса си администрация, 
обясни Дянков.

изключение 
за МвР и Мо
Новата система за възна-
гражденията на чиновници-
те ще започне да се прилага 
от началото на следващата 
година, но няма да засег-
не служителите от МВР и 
от отбраната. Тя трябва да 
бъде одобрена от правител-
ството на едно от следващи-
те заседания. Правена е по 
холандски модел, обясни 
министър Дянков. 75% от 
заплатата на държавните 
служители ще се формира 
от една постоянна част, а 
останалите 25% ще отразя-
ват постигнатите резултати. 
В момента почти полови-
ната от възнагражденията 
на чиновниците идва от 
допълнително материално 
стимулиране и граждански 
договори. 

За млади хора, които вли-
зат в администрацията без 
трудов опит, но се предста-
вят много добре, се пред-
вижда възможност за бърза 
кариера.

Ще бъде променен и кла-
сификаторът на професии-
те и длъжностите в адми-
нистрацията. Целта е да се 

декларация за възстановя-
ване на платен акциз при 
безмитната търговия. При 
кандидатстване за участие 
в търгове с тайно наддава-

не част от документите ще 
се набират служебно. Това 
ще важи и при регистрация 
на тържища. Най-много 
улеснения има за фирми-

те от аграрния сектор и 
горите. 

JEREMIE
До два месеца ще стартира 
изборът на управители на 
подфондовете за инициа-
тива JEREMIE, а до края 
на годината се надяваме да 
са инвестирани първите 
пари в български компа-
нии, съобщи още министър 
Трайков. Вчера кабинетът 
одобри промяна на спо-
разумението ни с Евро-
пейския инвестиционен 
фонд за прилагането на 
инициативата JEREMIE - 
финансов инструмент от 
200 млн. EUR. 

Успяхме да предогово-
рим в много по-благопри-
ятна насока споразумени-
ето, заяви Трайков. Така 
например, вместо 80% от 
средствата да се дадат за 
кредитни линии за търгов-
ските банки, сега 60% от 
тях ще отиват за инвести-
ции в рисков капитал. С 4 

млн. лв. е намалена таксата 
за управление на фонда, 
който предстои да бъде съз-
даден. Тези спестени пари 
ще отидат в бизнеса. От 
акционерите на фонда ще 
бъде извадена Българската 
банка за развитие, за да 
не ни обвини Брюксел в 
държавна помощ. Съгласно 
новите правила предстои да 
бъдат учредени три фон-
да за дялови инвестиции 
в българската икономика. 
Първият - venture capital, с 
капитал от 30 млн. EUR ще 
бъде фонд за стартиращи 
малки компании. Growth 
equity - фонд за малки ком-
пании в процес на развитие, 
ще бъде с капитал 60 млн. 
EUR. Толкова са средства-
та и в  mezzanine - смесен 
инструмент между дялови 
инвестиции и заеми. Фонд 
мениджърите на трите фон-
да трябва да привлекат ос-
таналата част от средствата 
в капитала им.

Мила Кисьова

136
▶ мерки прие 
правителството за 
улесняване на бизнеса 
в комуникацията му с 
държавната админис-
трация

тивните разпоредби, заяви 
министърът на икономика-
та Трайчо Трайков.

обещание
До 2012 г. административ-
ната тежест за бизнеса ще 
бъде намалена с 20%, заяви 
министърът на икономика-
та Трайчо Трайков. Нама-
ляването на администра-
тивната тежест ще стане с 
промени в редица закони до 
края на годината. МИЕТ ще 
публикува списъка със 136-
те мерки. Така например 
отпада искането за справка-

изчистят някои странности 
в записаните в момента ми-
нимални и максимални за-
плати в него. Ще се въведат 
и нови длъжности, които 
липсват в класификатора.

На издръжка 
на данъкоплатеца
Към края на март тази го-
дина заетите в публичния 
сектор са 440 хиляди души, 
от които над 87 хиляди са в 
държавната администрация, 

в това число общинска и 
областна, а 61 хиляди са 
служителите в системата на 
МВР. Около 9 хиляди са слу-
жителите в министерствата. 
МВР е единственото минис-
терство, в което не е осъ-
ществена редукция на пер-
сонала. До два месеца обаче 
министър Цветан Цветанов 
ще представи плановете си 
за преструктуриране и на 
това ведомство.

Мила Кисьова

Договорихме по-благоприятни условия за рисково 
финансиране по JEREMIE, заяви министърът на ико-
номиката Трайчо Трайков   снимка марина ангелоВа

▶

87 370
държавна администрация

440 000 души в държавната 
администрация и публичния сектор �март �����

Графика: Вихър Ласков, Гриша Струнджев

съдебна власт, НОИ, БАН, държавни учебни заведения, здравни заведения, 
Българска армия, Сметна палата, БНТ, БНР, театри, музеи

министерства,  
държавни и 
изпълнителни агенции, 
комисии, областни и 
общински 
администрации

61 170
системата на МВР

291 460
публичен сектор

2352

2273

1700

1480

1444

980 709

651

704

626

655

612

485

427

449

441

372

346

350

319

342

312
272

276
205
175

155
155

Август ���� г.
Март ���� г.

МЗХ МВнР МО МИЕТ МФ МРРБ МОМН МОСВ МЗ МТИТС МТСП МП МФВС МК

9 073 служители работят в министерствата
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Управляващите не предвиждат смяна 
на модела на финансовия контрол

Държавата 
ще признае 
международния 
сертификат на 
одиторите

Подготвяните от финан-
совото министерство 
законодателни промени 
във финансовия контрол 
в публичния сектор не 
предвиждат смяна на мо-
дела, съобщиха за в. „Па-
ри” от министерството. 
Ще остане действащият 
сега модел, който беше 
приет от правителството 
на тройната коалиция през 
2006 г. Той обаче е сил-
но критикуван и общото 
мнение както на хората 
от бранша, така и на са-
мите управляващи е, че 
не функционира, а рефор-
мата е била бутафорна. 
По тази причина от ГЕРБ 
подготвят промени в при-
етите тогава три закона, 
както и в закона за Смет-

ната палата. Очакванията 
са до месец проектът да 
бъде внесен в Министер-
ския съвет, а след това и в 
Народното събрание. 

Зависимостта остава
С реформата отпреди че-
тири години беше извър-
шена децентрализация, с 
която в министерствата и 
общините бяха създадени 
звена за вътрешен одит. 
Основен проблем при тях 
е, че одиторите трудно мо-
гат да бъдат независими, 
след като са служители 
в съответните структури. 
В разработваните от фи-
нансовото министерство 
промени поне засега про-
мяна в тази насока не се 
предвижда. Одиторите в 
общините ще бъдат назна-
чавани и освобождавани 
от кмета след решение на 
общинския съвет.

Сертифициране
В посока на облекчаване 

са плановете вътрешни 
одитори да могат да бъдат 
назначавани и с междуна-
родно признат сертификат, 
без да е задължително в 
тези случаи те да имат 
сертификат за „Вътрешен 
одитор в публичния сек-
тор”. Съществуването на 
такова изискване сега е 
една от причините много 
щатове да стоят свобод-
ни. Според финансовото 
министерство ще бъдат 
разширени възможностите 
ръководителите да носят 
административно-нака-
зателна отговорност, ако 
нарушават законодател-
ството.

Без звена  
за всяко село
С проектопромени ще бъде 
дадена възможност на мал-
ките общини (с бюджет под 
10 млн. лв.) да ползват ус-
лугите на външни лица при 
извършването на вътрешен 
одит. Много общини ня-
мат годишни отчети имен-
но заради необходимостта 
да имат вътрешен одитор. 
Според промените в тези 
случаи звено в общината ще 
бъде създавано от финан-
совото министерство само 
след мотивирано искане. 
Одиторските звена в ми-
нистерствата и общините 
ще отговарят и за одита в 
държавните и общинските 
търговски дружества. Така 
всъщност ще бъде регла-
ментирана съществуващата 
практика.

Филипа Радионова 

Новият министър: Не искам да говоря

Акценти
Приел-предал

Любопитното е, 
че бившият здравен 
министър нанев точно 
вчера публикува извър-
шеното от неговия 
екип за времето от  

▶

1 август 2009 до 31 март 
2010 г. 

нанев вчера предаде 
управлението на проф. 
Борисова в здравното 
министерство.

Днес Борисова дава 
първия си брифинг за 
медиите.

▶

▶

Четвъртък 22 април 2010  pari.bg

Екипът на финансовия министър Симеон Дянков е подготвил промени в систе-
мата за финансов контрол, които обаче не предвиждат промяна на модела

снимки марина ангеЛова

▶

Аптекарите преду-
предиха за сътресе-
ния в снабдяването 
с лекарства заради 
нередовните плаща-
ния на касата
Парламентът одобри вчера 
Анна-Мария Борисова за нов 
министър на здравеопазва-
нето на мястото на Божидар 
Нанев, който подаде оставка 
след обвинения в разхищава-
не на публични средства. 

избор
Общо 148 от 203 присъст-
ващи депутати гласуваха в 
подкрепа на кандидатурата 
на Борисова за поста, 53 
- „против” и двама „въздър-
жал се”. Борисова отказа да 
отговаря на журналисти-
чески въпроси и бе много 
лаконична в изказването си: 

„Оставете ме да работя, не 
искам да говоря,” каза тя. 

Кандидатурата й беше при-
ета нееднозначно от лекар-
ското съсловие, професорката 
бе обвинена в лобизъм за 
определени фармацевтич-
ни компании. Според някои 
проф. Борисова била известна 
като „Стюардесата” заради 
многото си задгранични пъ-
тувания, финансирани от фар-
мацевтичните фирми. Новата 
здравна министърка досега 
не е правила изявление за 
вижданията си за провеждане 
на здравната реформа. 

Премиерът Бойко Борисов, 
който присъства на дебатите 
в парламента, преди гласу-
ването съобщи, че новият 
директор на НЗОК също 
ще бъде жена. На излизане 
от Народното събрание той 
каза, че ще се срещне с Бо-
рисова, за да обсъдят името 

на новия шеф на здравната 
каса. Вчера, късно следобед, 
Жени Начева депозира ос-
тавката си в деловодството 
на Народното събрание.

Пореден проблем 
Спешна среща с минис-
тър-председателя поискаха 
фармацевтите в България, 
съобщиха от Българския 
фармацевтичен съюз (БФС) 
в писмо до медиите. Те на-
стояват да се обсъди състо-
янието на фармацевтичния 
сектор и да се определи 
пакет от антикризисни мер-
ки, за да се избегне срив 
в достъпа на пациентите 
до лекарствени продукти. 
От БФС предупреждават за 
бъдещи сътресения в лекар-
ствоснабдяването поради 
нередовните плащания  от 
страна на държавата.

Вече натрупаните за-
дължения на аптеките към 
търговците на едро и към 
кредитни институции за до-
ставени лекарствени проду-
кти, заплащани от НЗОК, са 
в размер на над 60 млн. лв. 
Реална е опасността, ако не 
бъдат взети спешни мерки 
от страна на държавата за 
разплащане на натрупани-
те задължения, да настъпи 
срив, в резултат на който 

пациентите да бъдат лишени 
от достъп до животоспасява-
щи лекарствени продукти, 
предупреждават те.

Фармацевтите отново пре-
дупредиха, че ще се обърнат 
и към Комисията за защита 
на конкуренцията (КЗК), 
прокуратурата и парламен-
тарната комисия по здраве-
опазване за проверка относ-
но наличие на вертикални 
структури от производите-
ли, вносители, търговци на 
едро с лекарствени продукти 
и аптеки. Те могат да дик-
туват цените и да налагат 
употребата на точно опре-
делени лекарствени 
продукти в ущърб 
на пациентите, от-
белязват от БФС.

Светлана  
Желева

Превенция
Без субсидии 
при  
нарушение 

Промените в закона 
за сметната палата 
ще дават възможност 
да бъдат спирани целе-
вите субсидии за опре-
делен обект или дей-
ност при нередности 
в отчетите на минис-

▶

терства и общини. 
При отказ за заверка 

на отчет от палата-
та ще бъде регламен-
тирана процедура по 
уведомяване на минис-
търа на финансите и 
парламента, които да 
предприемат дейст-
вия. 

Целта на промените 
е засилване на ефекта 
от одитите на смет-
ната палата.

▶

▶
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Точният размер на 
загубите за бранша 
все още се изчислява

Кризата в европейското 
въздушно пространство 
засяга не само авиоиндус-
трията, но и туристическия 
сектор, затова интересите 
на бранша трябва да бъдат 
взети предвид при обсъж-
данията в Еврокомисията 
за изплащане на компен-
сации. Това се казва в по-
зиция на Асоциацията на 
българските туроператори 
и туристическите агенти 
(АБТТА), изпратена до 
еврокомисарите по транс-
порта, конкуренцията и 
индустрията.

Българската асоциация 
ще поеме президентство-
то на европейската струк-
тура, обединяваща туро-
ператорите и турагентите, 

с което се увеличава не 
само отговорността й, но 
и тежестта на позицията 
й.

Размерът  
на загубите
Трудно е и все още е рано 
да се изчислят загуби-
те в туристическата ин-
дустрия, коментира за в. 
„Пари” Ирена Георгиева, 
председател на АБТТА, 
ден след като самата тя 
с трудности се върна в 
България. 

Вулканичната пепел над 
Европа провали заявени 
екскурзии и сега туристи-
ческите фирми ще трябва 
да връщат вече изплатени 
средства. Нереализира-
ните пътувания свиха и 
приходите от посещения 
на туристически обекти.

Ние имаме оферти за 
екскурзии със самолет 

и заради невъзможното 
придвижване по въздух 
сега, хората се отказват от 
такива варианти, комен-
тира за в. „Пари” Христо 
Гълбачев, управител на 
„Астрал Холидейз”.

Фаталното забавяне
Основният проблем сега 
ще е забавянето при въз-
становяването на плате-
ните самолетни билети, 
казва Ирена Георгиева. 
По думите й заради мно-
гото искания срокът за 
получаването на парите от 
крайните клиенти ще е от 
7 до над 30 дни. Това ще 
затрудни работата не само 
на авиокомпаниите, но и 
на туроператорите, които 
се занимават и с продаж-
ба на самолетни билети, 
коментира председателя 
на АБТТА. 

Дарина Черкезова

Туризмът също поиска компенсации заради вулкана

Държавата ще получи мал-
ко над 1.5 млн. лв. дивидент 
от електроразпределител-
ното дружество E.ON, ко-
ето снабдява с ток Северо-
източна България. В сряда 
се е провело заседание на 
общото събрание на дру-
жеството, на което е взето 
решение, като дивидент 
да бъде разпределена една 
четвърт от печалбата за ми-
налата година. Тя възлиза 
на 20 млн. лв., ще бъдат 
разпределени 5 млн. лв., 
но 67% от тях ще отидат в 
Германия, тъй като E.ON е 
мажоритарен собственик. 

Предложението  
на държавата
Представителят на държа-
вата в общото събрание е 
поискал да бъдат разпре-
делени 80% от печалбата, 
както е постановлението 
на Министерския съвет, 
но това не е било прието, 
съобщи енергийният ми-
нистър Трайчо Трайков. 
По думите му дивидентът, 
който ще разпределят оста-
налите две дружества, ще 
бъде сходен по размер.  

Резултатът  
от заплахите
Разпределянето на диви-
денти от електроразпре-
делителните дружества се 
случва за пръв път след 
приватизацията им преди 
пет години. Досега те ре-
инвестираха печалбата си в 
електроразпределителната 
мрежа и подобряването 
на услугата. След силен 
натиск от правителството, 
при който се стигна дори 
дотам премиерът Бойко 
Борисов да заплаши  CEZ, 
E.ON и EVN с национали-
зация, дружествата скло-
ниха да разпределят ди-
видент. Както се оказва, в 
далеч по-малък размер от 
надеждите на кабинета. 
Правителството очакваше 
по този начин да събере 
пари за покриване на дуп-
ката в бюджета. В сряда 
ръководителите на трите 
компании за България бяха 
изслушани от икономиче-
ската комисия на парла-
мента. Пред депутатите те 
за пореден път обясниха, 
че според тях е по-добре 
печалбата им да бъде ин-

вестирана и държавата да 
получава пари от ДДС, 
отколкото да разпределят 
дивидент, по-голямата част 
от който да отива в чуж-
бина.

Продажба  
през борсата?
Председателят на управи-
телния съвет на E.ON Бъл-
гария Гюнтер Шуберт от-
ново обяви, че не подкрепя 
намеренията за продажба 
на държавния дял в трите 
дружества, който е 33%. 
Преводът на позицията е, 
че мажоритарният собстве-
ник E.ON не е склонен да 
купи държавните акции. 
Такова е намерението на 
правителството. Ако оп-
цията отпадне, по-добрият 
вариант е дяловете на дър-
жавата да бъдат пуснати 
на борсата, обясни Трайчо 
Трайков. Трите компании 
са в списъка с дружества-
та, в които държавата има 
държавни дялове и смята 
да ги продаде като антик-
ризисна мярка за събиране 
на средства.

Филипа Радионова

Държавните дялове в CEZ, 
E.ON и EVN най-вероятно ще 
бъдат пуснати на борсата

Няма да подкрепим продажбата 
на държавните дялове

Гюнтер Шуберт,
E.ON

Всичко, което е 
известно и се чу за раз-
пределението на дивиден-
тите, е обсъждано както 
в надзорните ни съвети, в 
които има представител на 
държавата, така и на други 
нива. 

Не бихме желали 
държавата да напуска 
нашите дружества, надя-

дружествата, част от дя-
ловете бяха предоставени 
на Европейската банка за 
възстановяване и развитие 
и те също контролират 
това, което правим в дру-
жествата.

Ние не бихме подкрепили 
продажбата на дяловете, 
но в крайна сметка решени-
ето се взима от държавата. 

ваме се да запази дялове. 
По този начин ще можем 
да покажем на общест-
веността, че могат да ни 
проверяват не само от 
регулатора, но и държавата 
също да следи работата ни. 
След като приватизирахме 

 Авиокомпаниите вече започнаха да възобновяват полетите си 
 снимка емилия костадинова

▶

 Председателят на УС на Е.оN Гюнтер Шуберт (вляво) и председателят на УС на                                   EVN Йорк Золфелнер чакат да започне заседанието на комисията 
 снимка марина ангелова

▶

Държавата  
ще получи  
1.5 млн. лв.  
от E.ON
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Рециклиращи фирми може 
да останат без лиценз
Организациите 
изтеглят контейнерите 
за разделно събиране

Лицензът на две органи-
зации по оползотворяване 
на опаковки може да бъде 
отнет от Министерството 
на околната среда и во-
дите (МОСВ). Причини-
те за прекратяването на 
дейностите им е неизпъл-
нение на задълженията, 
заяви заместник-минис-
тър Евдокия Манева. Тя 
отказа да назове имената 
на конкретните организа-
ции, които ще бъдат сан-
кционирани. Председа-
телят на Асоциацията по 
рециклиране Теменужка 
Костова коментира, че не 
е запозната със случая.

Доказателства
Все още се провежда 
проверка на годишните 
доклади за работата на ор-
ганизациите по рецикли-
ране през 2009 г. Досега 
тя показва, че част от тях 
изпълняват целите си с 
фиктивни документи. Ня-
кои организации са излъ-
гали, че разполагат със 
сепариращи инсталации 
за събраните отпадъци, 
сочи още проверката. Ако 
се стигне до отнемане на 
лицензи на организации, 
техните членове могат да 
се присъединят към друга 
организация. Ако предпо-
четат да не го направят, 
техните членове ще тряб-
ва да внасят по-високата 
продуктова такса за опа-
ковките си в МОСВ.

Без разделно  
събиране
Най-засегнати от липсата 
на цветни контейнери в 
столицата са кварталите 
„Младост” и „Люлин”, 
обяснява Мария Бояджий-
ска, зам.-кмет на София 
по екологията. Пробле-
мите не са свързани само 
с наличието на цветните 
контейнери. Има места, на 

 Най-засегнати от липсата на цветни контейнери 
в столицата са кварталите „Младост” и „Люлин”
 снимка емилия костадинова

▶

Печалбата не трябва да се 
разпределя, а да се инвестира

Ян вавера
регионален мениджър  
на CEZ за България

Обезпокоени сме от 
медийната кампания, 
която се води в последните 
дни. Ако България търси 
антикризисни мерки, най-
логичното е нашите печал-
би да бъдат реинвестирани. 
За 5 години сме инвестира-
ли 370 млн. лв. в мрежата. 
Това е с 80 млн. повече от 
печалбата ни. Убеден съм, 
че е много по-добре тези 

средства да останат в Бъл-
гария и да не се изплаща 
дивидент, защото 67% от 
него ще отидат в Чехия. 

Непрекъснато чувам 
въпроси за това колко пари 
се плащат за това или онова. 

От наша гледна точка този 
въпрос е ирелевантен, за-
щото регулаторът признава 
само 40% от постоянните ни 
разходи. Това означава, че те 
в никакъв случай не рефлек-
тират върху цената на тока. 
Същото е и с инвестициите: 
ДКЕВР ни признава 70 млн. 
лв. годишно. Въпреки това 
миналата година ние инвес-
тирахме 94 млн. лв.

които цветовете се припо-
криват или е неправилно 
поддържането на площта 
около тях. Крайният срок, 
който общината е поста-
вила на фирмите за от-
страняване на констатира-
ните нередности, е месец 
май, заяви Бояджийска. И 
коментира, че там, където 
е необходимо, ще има на-
ложени глоби, а крайната 
мярка ще бъде прекратя-
ването на договорите.

Гражданско  
общество
В общината се получа-

ват непрекъснато сигнали 
от граждани за нередно-
сти, свързани с раздел-
ното събиране, заявява 
столичният зам.-кмет по 
екологията. По думите й 
има проблеми с всички 
фирми, които осъществя-
ват разделното събиране. 
В отговор на отправените 
обвинения прокуристът 
на „Екобулпак” Милен 
Димитров каза, че няма 
вдигнати техни контей-
нери. И коментира, че не 
трябва да се създава из-
лишно напрежение.

Николета Цветкова

Собственик на 7 имо-
та на бул. „Витоша” 
е декларирал 4 пъти 
по-малък доход

Близо 300 хил. лв. са укри-
тите данъци от доходи от 
наеми на луксозни магазини 
на бул. „Витоша”, улиците 
„Раковски” и „Позитано” 
в София. Това е показала 
проверката на НАП на 33 
търговски обекта в столи-
цата. Данъчните са устано-
вили, че значителна част от 
собствениците на имоти не 
са декларирали получените 
от наем доходи. Други пък 
са посочили по-ниски цени 
от реално договорените.

Хитрост
Собственик на 7 имота на 

столичния булевард „Ви-
тоша” е декларирал 4 пъти 
по-ниски доходи от наеми, 
определени с експертна 
оценка. По този начин той 
е ощетил хазната с над 84 
хил. лв. Друг магазин на 
ул. „Раковски” е бил даден 
под наем за 5 пъти по-ниска 
сума. При ревизията се ока-
зало, че собственикът дори 
не е декларирал доходи от 
наем. Задълженията му към 
бюджета, в това число и лих-
вите, са за над 24 хил. лв.

20 пъти по-малко
Друг собственик на търгов-
ски обект в столицата изго-
нил наемателя си, защото 
той поискал да му се из-
дават фактури за платения 
наем. Месеци наред наема-
телят плащал договорения 

устно наем, след като един 
ден собственикът го изго-
нил. Хазяинът издал факту-
рите за 20 пъти по-ниската 
стойност на наема от тази в 
официалния договор. За це-
лия период на собственика 
били платени над 153 хил. 
лв., но издадените от него 
фактури са едва за около 
8 хил. лв. По този начин 
фирмата на наемателя била 
ощетена с повече от 40 хил. 
лв. от ДДС и данък общ 
доход. Когато наемателят 
настоявал за издаване на 
фактурите, той получил но-
тариална покана да напусне 
обекта. В нея наемодателят 
цитирал договорената уст-
но сума на месечния наем, 
а не посочената в договора, 
уточняват от НАП.

Биляна вачева

Наемодатели ощетили 
хазната за 300 хил. лв.

Това е първият само-
стоятелен български 
европроект, спечелен 
от млечната асоциа-
ция на Михаил Тачев   

Шефът на фонд „Земеделие” 
Калина Илиева одобри 1.8 
млн. лв. за реклама на бъл-
гарско сирене и кашкавал в 
Германия и Испания. Промо-
цията на българските млечни 
продукти ще се осъществи 
от Националната асоциация 
на млекопреработвателите с 
председател Михаил Тачев. 
Браншовиците са първите, 
които успяха да спечелят 
самостоятелен проект в ЕК 
в края на миналата година за 
реклама на български сирена 
и кашкавали, който възлиза 
на 6.2 млн. лв. Половината 

1.8 млн. лв. за реклама  
на българско сирене в ЕС

от бюджета се финансира 
от ЕС, 30% ще се съфинан-
сират със средства на ДФ 
„Земеделие”, а 20% от асо-
циацията. Програмата ще се 
изпълнява за период от три 

години, като традиционните 
български продукти ще се 
рекламират чрез медиите и 
дегустации в търговските 
вериги. 

Светлана Трифоновска 

 6.2 млн. лв. е стойността на проекта, с който ще 
се прави промоция на млечните продукти в Германия 
и испания снимка БоБи тошев

▶

 Председателят на УС на Е.оN Гюнтер Шуберт (вляво) и председателят на УС на                                   EVN Йорк Золфелнер чакат да започне заседанието на комисията 
 снимка марина ангелова

▶
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МВФ предлага 
нови данъци  
за банките

Международният валутен 
фонд предлага на развитите 
страни от Г-20 да обсъдят 
нови данъци с цел събира-
не на средства за плащане 
на спасителни планове за 
икономиката при бъдещи 
кризи. Това са данък върху 
недепозитните плащания 
на финансовите институ-
ции или върху печалбите 
и компенсациите. МВФ не 
препоръчва данък върху 
финансовите транзакции 
според информирани из-
точници. 

Как се стигна дотук
Финансовите стратези на 
двадесетте развити държа-
ви в света обсъждат раз-
лични предложения как 
банките да платят цената за 
спасяване на финансовата 

индустрия. По време на 
последната криза прави-
телствата и централните 
банки осигуриха към 11 
трлн. USD за предотвратя-
ването на фалита на големи 
корпорации, между които 
нюйоркската Citgroup Inc. 
и Royal Bank of Scotland 
Group Plc. Фискалната це-
на на пряката помощ се 
равнява на средно 2.7% от 
брутния вътрешен продукт 
на страните от Г-20. 

Същността  
на данъците
Първоначално данъкът 
върху недепозитните пла-
щания на банките ще бъде 
с фиксиран размер, а по-
късно ще бъде променен 
така, че по-рисковите видо-
ве бизнес да плащат повече. 
Опитът от миналите кризи 
показва, че между 2 и 4% от 
БВП ще бъдат достатъчни 
за този данък. Събраните 
средства може да отидат 
в специален фонд или в 
бюджетите на съответните 
страни, предлагат специа-
листите от международна-
та финансова институция. 
Данъкът няма да включва 

Новата компания 
LG-Ericsson остава в 
Южна Корея и очаква 
разширяване и печалба 

Шведската компания за 
безжични мрежи Ericsson 
AB ще купи дела на Nortel 
Network Corp. в LG-Nortel 
Co, или нейното южноко-
рейско смесено дружество с 
LG Electronics Inc. Сделката 
е за 242 млн. USD, платими 
в брой. 

Сделка и планове
Ericsson планира да придо-
бие контролния дял в LG-
Nortel Co, който в момента 
се държи от Nortel. Новата 
компания ще се казва LG-
Ericsson, седалището й ще 
остане в Сеул и ще подпо-
могне утвърждаването на 
шведската марка в Южна 
Корея, както и изграждане-
то на нова клиентска мре-

жа. Сътрудничеството ни 
с нашия нов партньор LG 
Electronics ще засили пози-
циите ни за преминаване 
към бъдещи технологии като 
LTE, или високоскорост-
ни безжични мрежи, обя-
ви Ханс Вестберг, главен 
изпълнителен директор на 
компанията. Ericsson очаква 
да отчете печалба до една 
година след приключване 
на сделката. 

Партньорите 
Nortel бе най-големият про-
изводител на телекомуника-
ционно оборудване в Север-
на Америка, но сега разпро-
дава активите си, след като 
обяви фалит през януари 
2009 г. LG Electronics е тре-
тият по големина произво-
дител на мобилни телефони 
в света. 

Продажбите на LG-Nortel 
за миналата година възлиза-
ха на 650 млн. USD.

Докладът с предложе-
ния е предоставен за 
обсъждане на страни-
те от Г-20, очаква се 
решение през юни  

2.7 
▶ процента от БвП на 
страните в Г-20 е по-
мощта за финансовата 
стабилност по време на 
кризата

Ericsson купува дела на 
Nortel в LG Electronics

Поука
Как се стигна  
до тази идея
▶ Предложените данъ-
ци са част от предвари-
телен доклад, поискан 
от Г-20 на срещата им 
миналата година в Лон-
дон. тогава се стигна до 
съгласие, че финансовите 
институции, а не данъко-
платците трябва да пла-
щат за бъдещи спасител-
ни пакети, отпускани на 
банките. 
▶ Документът на МвФ е 

даден на разположение на 
правителствата от Г-20. 
Целта е те да бъдат обсъ-
дени на срещата на върха 
на двадесетте най- раз-
вити държави в края на 
тази седмица във вашинг-
тон. Решението ще бъде 
взето на срещата на 
върха през юни. 
▶ Някои страни, като 
Франция и великобрита-
ния, вече изразиха под-
крепа за идеята, докато 
други, като Канада, се 
противопоставят на 
какъвто и да било нов бан-
ков данък. 

Успех
Yahoo с първа 
печалба  
от 18 месеца 
Yahoo Inc. отчете най-
доброто тримесечие след 
своето ново партньорство 
с Microsoft Corp. Резулта-
тите за първите три месе-
ца на годината показват 
растеж на приходите до 
1.6 млрд. USD. Нараства-
нето е със 160 млн. USD, 
или само с 1%, но е пър-
вото от 18 месеца насам. 
Печалбата почти се удвои 
за този период - 310.2 млн. 
USD спрямо 117.6 млн. 
USD преди година. При-
чината е, че Yahoo започна 
да използва Microsoft при 
търсенето на резултати и 
съпровождащите ги рекла-
ми. Макар че сделката ще 
бъде приключена следва-
щата година, Yahoo започ-
на да усеща резултатите от 
нея, след като регулаторни-
те органи в Европа и САЩ 
дадоха през февруари сво-
ето одобрение на сътруд-
ничеството. Microsoft е 
платил на Yahoo общо 78 
млн. USD нетна стойност 
за първото тримесечие. За 
останалата част от годи-
ната компанията очаква 
да получава от Microsoft 
между 75 и 85 млн. USD 
на тримесечие. Новоназна-
ченият директор на Yahoo 
Керъл Барц се съсредоточи 
към намаляване на харчо-
вете и резултатът не закъс-
ня - оперативните разходи 

за първото тримесечие пад-
наха с 10%. 

Ресторанти
Продажбите  
на McDonald’s 
скачат с 4.2% 
McDonald’s Corp. отче-
те печалба за първите три 
месеца на годината. Тя 
стигна 1.09 млрд. USD 
спрямо 979.5 млн. USD 
година по-рано. Продаж-
бите в световен мащаб на 
веригата са се увеличили с 
4.2% за тримесечието и с 
5.2% през март. Приходи-
те, включващи продажбите 
от собствените ресторанти 
плюс права от франчайз и 
други такси, са скочили  с 
10.5% до 5.61 млрд. USD, 
с което надминават прог-
нозите на анализаторите. 
Само за март продажбите 
в САЩ са се увеличили с 
4.2%, тези в Европа с 5.9%, 
а в Азия, Близкия изток 
и Африка са нараснали с 
2.8%. 

собствения капитал на ком-
панията с цел да стимулира  
неговото нарастване, както 
и осигурените задължения, 
за да се избегне двойното 
облагане. 

Застрахователи, хедж 
фондове и други финансо-
ви институции също попа-
дат под действието на този 
налог според предложени-
ето на МВФ.

Данъкът върху неде-
позитните плащания на 
финансовите институции 
трябва да бъде съпроводен 
с механизъм, който да поз-
волява освобождаването от 
фалираща компания, без 
това да разклати остана-
лата част от финансовата 
система. 

Мнения 
Това са важни предложе-
ния, коментира минис-
търът на финансите на 
Великобритания Алистър 
Дарлинг. Банките трябва 

да дават своя дял на обще-
ството, в което оперират, 
това е правилно. Реше-
нието за новите данъци 
обаче трябва да бъде взе-
то с консенсус от всички 
страни. 

В някои случаи невъз-
становените разходи по 
отпуснатите заеми остават 
твърде високи, заявява 
МВФ, като сочи Велико-
британия, където те пред-
ставляват 5.4% от БВП на 
страната, САЩ и Германия 
- съответно с 3.6 и  4.8% 
от техния БВП. В резултат 
на кризата публичният 
дълг на най-развитите 20 
страни в света се очертава 
да нарасне с около 40% от 
БВП до 2015 спрямо 2008 
г., прогнозира фондът. 

Предложенията най-ве-
роятно ще предизвикат 
ужас сред банките, особе-
но това за облагане на въз-
награжденията, коментира 
Робърт Пестън от BBC.

▶ Ханс вестберг, главен изпълнителен директор на 
Ericsson, очаква печалба от новата компания до една 
година след придобиването

▶ На срещата на Г-20 миналата година се взе решение бъдещите спасителни мерки във време на криза да се 
заплащат от банките, а не от данъкоплатците, но стратегия все още не е изработена сНиМКи BloomBerg
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Reform
Performance 
bonuses for 
administration 

The state administra-
tion has been downsized 
10.6% since GERB took of-

fice in July 2009, finance min-
ister Simeon Dyankov said. As 
much as 75% of the saved funds 
will be used for increasing pub-
lic servants’ remuneration. The 
staff reduction at some min-
istries will continue until the 
end of May. The administration 
incentives that are currently 
linked to the collected fees and 
fines will be replaced with per-
formance bonuses. 

Administration
Companies to  
file documents 
once only 

The cabinet approved 
136 measures to facili-
tate businesses in their 

communication with the 
state administration. About 
80% of the measures will al-
low companies to file infor-
mation online. Employers 
will no longer have to take 
out certificates they have al-
ready submitted to different 
institutions.  

Office 
Health minister 
approved  
by parliament 

The parliament approved 
Anna-Maria Borisova 
as the new minister of 

health. She will replace Bozhi-
dar Nanev, who resigned on 
accusations of wasting pub-
lic funds. A total of 148 of 203 
MPs present voted for Boriso-
va. Her nomination was not 
unanimously accepted by the 
doctors. Some accused her of 
lobbying for certain pharma-
ceutical companies. Boriso-
va has not discussed her ideas 
about the health reform yet.  

Divident
State to receive 
BGN 1.5m from 
E.ON 

The state will receive BGN 
1.5 million dividend from 
electricity distributor 

E.ON. A general meeting of the 
company on Wednesday de-
cided to distribute 25% of the 
BGN 20 million profit for 2009 
as dividends among share-
holders. As much as 67% of the 
BGN 5 million amount for div-
idends will go to the majority 
owner. The state’s proposal for 
allocating 80% of the profit as 
dividends was rejected.  

Breaches
Recycling  
organisations may 
lose licences

The licences of two or-
ganisations for packag-
ing waste recycling may 

be revoked, as they have failed 
to fulfil their obligations, depu-
ty minister of environment Ev-
dokia Maneva said but declined 
to name the organisations. The 
2009 reports of the recycling 
organisations are still being 
checked. The inspection so far 
has shown that some have pre-
sented fictitious documents.  

Statistics
Unemployment 
starts declining in 
March

The unemployment lev-
el in March was 10.14%, 
compared with 10.26% 

in February and 6.88% a year 
ago, the Employment Agen-
cy said. The number of new 
jobless claims decreased by 
4,600 to 375,000 people last 
month. A total of 35,000 peo-
ple lost their jobs in March 
and 18,000 people found jobs. 
More than 16,000 vacancies 
are announced by the labour 
bureaus, 3,600 of them are for 
seasonal jobs.  

Trend
Depositors 
migrate to life 
insurers 

The decrease in deposit 
interest rates will encour-
age banks’ customers to 

move to life insurance compa-
nies, managers forecast. We 
expect a growing interest in 
life insurance, DZI CEO Nedy-
alko Chandarov told the Pa-
ri daily. Now that banks have 
been cutting their rates, peo-
ple have started looking for al-
ternatives, Allianz Bulgaria Life 
executive director Andrey Al-
exandrov pointed out.   

Proposal
Toplivo to trade 
71% of assets with 
connected firms

Toplivo’s shareholders 
will approve the closing 
of deals with connected 

companies at the amount of 
BGN 120 million, i.e. 71% of the 
assets. The decision will be 
taken at a general meeting, 
the invitation shows. Topli-
vo’s sales income fell by half 
in 2009 to BGN 153.1 million, 
compared with BGN 307.9 
million in 2008. The operating 
profit declined BGN 2.759 mil-
lion to a loss of BGN 55,000.  

BSE
Market indexes 
close on negative 
territory 

₁All indexes of the Bulgar-
ian Stock Exchange (BSE) 
closed Wednesday’s ses-

sion on negative territory. So-
fix of blue chips lost the most, 
0.75% to 419.09 points. BGTR30 
of the best performers in to-
tal return fell 0.22% to 322.29 
points, BGREIT was down 0.14% 
to 43.32 points at close. BG40 
of the most traded companies 
lost 0.02% of its value to 117.59 
points. Total market turnover 
reached BGN 5.025 million.

Top 10 News in English 

Holiday properties deserted
Britons trying to sell 

purchased homes at 
any price, only elderly 

Russians willing to buy

Hundreds, and probably 
thousands of Britons who 
bought holiday properties 
in Bulgaria before the crisis, 
are now trying hard to get 
rid of them. They are ready 
to offer drastic discounts to 
recoup at least part of their 
investments. But buyers are 
difficult to find.

One of the sellers is Martin 
Verity. There is no inter-
est whatever in my villa in 
Balchik, he says. Martin has 
been trying to sell it for sev-
eral months. He has posted 
an ad on a holiday property 
site and offers the luxury 
home for rent for EUR 250 to 
EUR 700 per week, depend-
ing on the time of the year. 
Martin bought the house for 
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himself in 2006.
On http://www.owners-

direct.co.uk alone there are 
some 150 ads for rent of 
holiday properties on the 
Bulgarian coast. They are 
mainly in Slanchev Bryag, 
Ravda, Nesebar and Varna. 
Apartments are also offered 
in the mountain resorts of 
Bansko, Pamporovo and 
Borovets.

Some of the Britons who 
bought holiday properties 
several years ago intended 
to rent them and earn from 
that. The property market 
collapse in Bulgaria, though, 
damped their enthusiasm 
and last year they almost 
stopped buying real estate. 
Unlike Bulgarians, Britons 
easily sell their properties, 
even at a loss.

Russians’ interest in Bul-
garian real estate, on the 
other hand, remains strong. 

However there are no rich 
buyers among them. The 
well-off Russians who used 
to buy properties for hun-
dreds of thousands of euro 
have almost vanished from 
the Bulgarian market. Now 
mainly Russians in pre-
pension age are looking 
for houses and apartments 
in the Bulgarian resorts. 
But they want to buy cheap 
properties for not more 
than EUR 600 per sq. m. 
In Bansko, for instance, the 
best-selling homes are one-
bedroom apartments. Deals 
are closed at EUR 500 to 
650 per sq. m. Before the 
crisis prices there reached 
as much as EUR 1,500 per 
sq. m.
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Печалбата на Apple 
скочи с 90%
Компанията успя да 
удвои продажбите на 
iPhone

С 90% са се увеличили пе-
чалбите на технологичния 
гигант Apple за първото 
тримесечие на 2010 г., по-
казва отчетът на компания-
та. Реализираният резултат 
е доста по-добър от очаква-
нията на анализаторите и се 
дължи най-вече на удвоени-
те продажби на смартфони 
iPhone. 

Резултати
Печалбите на Apple са ско-
чили до 3.07 млрд. USD, 
което е почти 2 пъти над 
резултата за същия период 
на миналата година. При-
ходите са нараснали с 48% 
до 13.5 млрд. USD, или 3.33 
USD на акция. Това е 35% 
над очакванията на анали-
заторите. 

За първото тримесечие 
на годината компанията е 
успяла да продаде 8.75 млн. 
телефона, което е двойно 
повече спрямо периода яну-
ари - март 2009 г. Цифрата е 
и малко над рекорда от 8.7 
млн. продажби, реализиран 
през последното тримесе-
чие на миналата година. 
Резултатите са най-добрите 
в историята на компанията, 
ако се изключат коледните 
месеци. Тази новина ус-
пя да изстреля акциите на 

Apple до рекордно високи 
нива от над 257 USD за 
брой в предпазарната тър-
говия в САЩ вчера. 

Компютри
Въпреки че добрите ре-
зултати на компанията се 
дължат предимно на про-
дажбите на телефона на 
компанията, компютърно-
то й подразделение също 
се представя добре. Про-
дажбите на Мас са с 33% 
повече спрямо миналата 
година, или 3 млн. единици, 
а от мултимедийния плейер 
iPod са продадени общо 11 

млн. бройки, показва още 
отчетът на компанията.

Резултатите на Apple са 
поредната добра новина 
от технологичния сектор, 
след като Intel, AMD и 
други големи имена в ин-
дустрията успяха да из-
преварят очакванията на 
анализаторите. 

Прогнозите за следващо-
то тримесечие също са дос-
та оптимистични, тъй като 
в началото на април Apple 
представи таблета си iPad, 
от който само за седмица 
бяха продадени над 450 
хил. броя. 

GM изплаща предсрочно 
заеми към САЩ и Канада
Автомобилната 
компания предвижда 
публично предлагане 
на акции, за да набере 
още средства

General Motors Co. (GM) 
изплаща заеми от Канада и 
САЩ в размер на 5.8 млрд. 
USD месеци преди крайния 
срок, който е юни тази го-
дина. Те са на стойност 4.7 
млрд. USD към САЩ и 1.1 
млрд. USD към Канада. С 
предишно плащане от 2.3 
млрд. USD  компанията е из-
платила общо 8.1 млрд. USD 
към двете страни по-малко 
от година след обявяването 
в несъстоятелност. Гигантът 
получи общо 52 млрд. USD 
помощ от американското 
правителство и 9.5 млрд. 
USD от Канада. Издължа-
ването към САЩ става пет 
години преди срока и това е 
знак, че автомобилостроите-
лят е на път да си възвърне 
собствеността върху компа-
нията. GM все още дължи 
45.3 млрд. USD на прави-
телството на САЩ и 8.1 
млрд. USD на Канада. Това 
означава, че американците 
държат 61% от компанията, 
а канадците - 12%. Автомо-
билният гигант планира да 
се разплати и с двете държа-
ви чрез публично предлага-
не на акции по-късно тази 
година, обяви директорът на 
GM Ед Уитъкър.

инвестиране  
въпреки загубите
След като поиска помощ 
заради опасност от фалит 
миналата година, компа-
нията затвори 14 фабрики 
и съкрати 65 000 работни 
места в САЩ. В началото 
на този месец обяви нетна 
загуба от 4.3 млрд. USD за 
последните шест месеца на 
2009 г. Въпреки това GM ще 
инвестират 257 млн. USD 
в заводите си в Детройт 
и Канзас за производство 
на следващо поколение 
Chevrolet Malibu. 

Доверие
Според проучване на 
Associated Press-GfK през 
март тази година доверието 

на американците в автомо-
билите собствено произ-
водство нараства. 38% от 
тях твърдят, че щатските 
коли са по-добри, а 33% 
предпочитат автомобили, 
произведени от азиатски 
компании. През декември 
2006 г. цифрите са показва-
ли 29% подкрепа за амери-
канските коли срещу 46% 
за азиатските. Според ан-
кетата причината в спада на 
доверието към чуждестран-
ните коли е в проблемите, 
които станаха известни в 
някои модели на Toyota, и 
бавната реакция на компа-
нията да ги отстрани. От 
всички американски марки 
жителите на САЩ предпо-
читат Ford и GM.

Таблетът iPad вдъхва оптимизъм за финансовите 
резултати на Apple и през второто тримесечие на 
годината снимка емилия костадинова

▶

Директорът на GM Ед Уитъкър е доволен от резул-
татите на компанията снимка BLOOMBERG

▶
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“Агроменидж” 
АД ще управлява 
ново дружество
“Агроменидж” АД ще е 
новото управляващо дру-
жество на “Реал Естейт 
- Поморие” АДСИЦ, след 
като получи одобрениe от 
Комисията за финансов 
надзор. То ще обслужва 

дейностите, свързани с 
поддържане, обслужване 
и управление на придо-
битите от “Рeал Естейт 
- Поморие” АДСИЦ 
недвижимости. “Агро-
менидж” АД в момента 
управлява и имотите на 
“ЕЛАРГ фонд за земе-
делска земя” АДСИЦ. 
От мястото на управля-

ващо дружество при 
“Реал Естейт - Поморие” 
АДСИЦ отпада затъна-
лата в невъзможност да 
изплаща задълженията си 
по облигационни заеми 
козметична компания 
“Ален мак” АД. Друже-
ството има просрочие в 
плащането и по двете си 
емисии дългови книжа.

Решения

Интересът към полицата “Живот, свързана с 
инвестиционен фонд” расте от началото на годината

Свалянето на лихвите по 
депозитите прелива клиенти 
към животозастраховането
Понижението на лихвите 
по депозитите ще прелее 
клиенти от банките към 
животозастрахователните 
компании. Това прогнози-
раха мениджъри на друже-
ствата от бранша, които в. 
“Пари” потърси за прогноза 
за продажбите на застра-
ховката “Живот, свързана с 
инвестиционен фонд”. 

Доходност
Очакваме интересът към 
продукта да расте, тъй ка-
то банките започнаха да 
свалят лихвите по депози-
тите, и се надявам това да 
се отрази благоприятно на 
полиците, е мнението на 
Недялко Чандъров, главен 
изпълнителен директор на 
ЗАД ДЗИ. Подобна е пози-
цията и на изпълнителния 
директор на ЗАД “Алианц 
България Живот” Андрей 
Александров. Най-логич-
ното започна да се случва и 
банките започнаха да свалят 
лихвите по депозитите, кое-
то накара хората да търсят 
алтернативи за по-висока 
доходност, твърди Алек-
сандров. Сега е моментът 
на тази застраховка, е мне-
нието на Георги Георгиев, 
изпълнителен директор на 
“ЗК Уника Живот” АД.

интерес
Мениджърите на друже-
ствата от бранша са еди-
нодушни, че от началото 
на тази година интересът 
на клиентите към най-по-
страдалата откъм продаж-
би полица през миналата 
година се е засилил. През 
последния месец имаше 
наистина голям интерес, 
но не можем да направим 
генерален извод, че кли-
ентите ще продължат да се 
завръщат с тези темпове, 
каза Андрей Александров. 
По думите му през тази го-
дина ще има раздвижване, 
но резултатите от 2007 г. са 
далеч. Очакваме интере-
сът към полицата да расте, 

Посредниците се борят за 
клиенти с понижение на таксите

“Елана” намали коми-
сионите за търговия 
на борсите, “Бенч-
Марк” сви спредовете 
за валутни сделки

В борба за повече клиенти 
посредниците започнаха 
нова вълна от понижение 
на таксите, които събират. 
Само в рамките на вче-
рашния ден два водещи 
посредника обявиха, че 
понижават таксите за тър-
говия с акции, валути или 
фючърси.

свиване
“Елана Трейдинг” ще 
понижи комисионите за 
търговия с акции на 13 
европейски борси, като 
спадът е между 40 и 60%. 
Новите такси, които ще 
събира посредникът, вли-
зат в сила от 1 май. С по 
40% до 12 EUR е свита 
комисионата за сделки с 
ценни книжа на капитало-
вите пазари в Амстердам, 
Брюксел, Лисабон, Париж, 
Франкфурт, Милано, Хел-
зинки, Виена, както и на 
испанската борса. Таксата 
за участие в търговията на 
London Stock Exchange на-
малява с 46.7% до 8 GBP, 
а за прехвърляния на кни-
жа на London International 
Exchange клиентите ще 
плащат минимум 20 USD, 
или с 50% по-малко, от-
колкото досега. Тенден-
цията към намаляване на 

Тенденция

50
▶ процента е макси-
малното намаление на 
спреда за сделки с най-
популярните инстру-
менти в платформата 
MetaTrader

тъй като при нея клиентът 
получава сигурност за ин-
вестициите си и гаранция, 
че парите му ще се върнат, 
твърди Недялко Чандъров. 
Според Георги Георгиев 
вече се забелязва ръст на 
международните фондове, 
които застрахова “Уника”, 
което вероятно ще увеличи 
и желаещите да си купят 
полицата.

тренд
През миналата година 
именно застраховката 
“Живот, свързана с инвес-
тиционен фонд” отчете 
най-силен спад в процент-
но отношение на живо-
тозастрахователния пазар. 
Според последните офи-
циални данни на Коми-
сията за финансов надзор 
към края на ноември 2009 

през чиято платформа се 
сключват сделки с валути, 
фючърси или сертификати 
върху индекси. Разликата 
купува - продава за близо 
30 инструмента в платфор-
мата е намалена с до 50%, 
твърдят от посредника. 
Решихме да свием спредо-
вете, защото разчитаме но-
вите условия да увеличат 
оборота на нашите клиен-
ти и оттам да компенсира-
ме намалените приходи, 
каза Валентин Иванов, 
ръководител “Междуна-
родни финансови пазари” 
в “БенчМарк Финанс”. По 
думите му посредникът се 
надява да печели, колкото 
и досега, чрез икономии 
от мащаба. Очакваме по-
добрените условия да до-
ведат до прилив на нови 
клиенти, добави Валентин 
Иванов. 

Според него в условията 
на криза и ниска ликвид-
ност на БФБ клиентите от 
валутната платформа оста-
ват относително постоянна 
величина.

разходите в глобален план 
е причината за тази стъп-
ка, каза Цветослав Цачев, 
ръководител на отдел Ана-
лизи в “Елана Трейдинг”. 
По думите му е нормално, 
когато посредниците пла-
щат по-ниски комисиони 
на съответните пазари, да 
бъдат намалени и таксите 
за клиентите.

“Елана” обаче увеличи от 
19 на 29 DKK комисионата, 
която събира от клиентите, 
които прехвърлят книжа 
на борсата в Копенхаген. 
Желаещите да търгуват с 
договори за разлика (CFD) 
на борсата в Атина вече 
ще плащат на посредника 
0.4% комисиона спрямо 
0.6% досега.

спад
Свиване на спредовете за 
сделки с най-популярни-
те инструменти в плат-
формата MetaTrader обяви 
и “БенчМарк Финанс”. 
Именно спредът е част-
та, която остава за възна-
граждение на посредника, 

12
▶ EUR е новата 
по-ниска комисиона 
за търговия с акции 
на 9 от водещите 
фондови борси в 
Западна Европа

свиването на разходите в глобален план кара посредниците у нас да намаля-
ват таксите за търговия   снимка blooMbERg

▶

връщането на борсите към стабилен тренд е важен фактор, който ще накара клиентите отново да погледнат към полицата “Живот, свързана  
с инвестиционен фонд”   снимка Емилия костадинова

▶
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Интересът към полицата “Живот, свързана с 
инвестиционен фонд” расте от началото на годината

Свалянето на лихвите по 
депозитите прелива клиенти 
към животозастраховането

Цифра на деня

11.062
млрд. лв. достигна капитализацията на Българската 

фондова борса
▶

Усеща се 
положително-
то развитие 

на капиталовите 
пазари

Андрей Александров, 
изпълнителен директор на ЗАД 
“Алианц България Живот”

Хората търсят алтернативи 
за по-висока доходност
Честно казано, има 
събуждане от началото на 
годината. Доколкото знам, 
най-логичното започна да 
се случва и банките започ-
наха да свалят лихвите по 
депозитите и хората започ-
ват да търсят алтернативи 
за по-висока доходност. 
През последния месец 
имаше наистина голям 
интерес, но не можем да 
направим генерален извод, 
че клиентите ще продъл-
жат да се завръщат с тези 
темпове. През последната 
година и половина в живо-
тозастраховането станахме 
свидетели на много флук-
туации. Може един месец 
да имаш нулев интерес, а 
през следващите - голям.

по-бързо ще се върне. 
Смятам, че ще има ръст в 
продажбите на полицата 
спрямо 2009 г., но не мога 
да кажа, че има трайна 
тенденция за връщане 
на доверието. Ще има 
раздвижване, но резулта-
тите от 2007 г. са далеч. 
Усеща се положителното 
развитие на капиталови-
те пазари, но рискът от 
обръщане на движението 
остава. Кризата обаче про-
работи за някои клиенти 
в положителна посока и 
бих посъветвал хората да 
си купят тази застраховка 
сега. Разбира се, ако това 
не са спекуланти, които 
очакват голяма доходност 
в рамките на една година.

Не може да се 
очакват огром
ни ръстове

недялко Чандъров, 
главен изпълнителен директор 
на ЗАД ДЗИ 

Интересът ще се засилва
Очакваме интересът 
към застраховката “Жи-
вот, свързана с инвестици-
онен фонд” да расте, тъй 
като банките започнаха да 
свалят лихвите по депо-
зитите и се надявам това 
да се отрази благоприятно 
на полиците “Живот”. 
Благодарение на продукта 
клиентът получава сигур-
ност на инвестициите си 
и гаранция, че парите му 
ще се върнат. Посредством 
собственика KBC управля-
ваме добре инвестициите. 
Основните причини за 
отлива от застраховка-
та “Живот, свързана с 
инвестиционен фонд” 
бяха спадът на капитало-

не е толкова голям. Убеден 
съм, че вървим в правил-
ната посока. Не може да се 
очакват огромни ръстове, 
но когато имаш базата, 
повишенията след 2 или 
3 години ще дойдат. В 
момента рекламната ни 
кампания, която трябва 
да приключи на 30 юни, е 
насочена именно към този 
продукт.

В момента развиваме 
мрежа за управление 
на животозастраховател-
ния си бизнес, където ще 
инвестираме 6 млн. лв. Ще 
изградим нови офиси, като 
това е в изпълнение на 
стратегията за разрастване.

г. премийният приход по 
полицата се е свил с 43.5% 
на годишна база до 9.6 млн. 
лв. Основната причина за 
спада на продажбите на 
продукта според шефовете 
на животозастрахователите 
е сривът на капиталови-
те пазари, който започна 
още в началото на 2008 г. 
При големите ръстове на 
фондовите борси всички 

бяха настроени, че трен-
дът е само нагоре, но кога-
то движението се обърна, 
имаше смут, каза Георги 
Георгиев. Според Недялко 
Чандъров сривът на капи-
таловите пазари и страхът 
да се инвестира са  довели 
до този спад на премийния 
приход.

Връщането на борсите 
към стабилен тренд е важен 

фактор, който може отново 
да върне клиентите към 
полицата “Живот, свързана 
с инвестиционен фонд”, 
категорични са мениджъ-
рите на дружествата. По 
думите им дори и подобно 
развитие на нещата няма 
как да доведе до големите 
ръстове от времето преди 
кризата.

Атанас Христов

Ние започ-
нахме да 
предлагаме 

тази полица през 
септември 2008 г., 
което беше лош 
момент за капита-
ловите пазари

Георги Георгиев, 
изпълнителен директор на 
“Уника Живот” 

Клиентите трябва 
да са наясно с риска
Сега е моментът на 
застраховката “Живот, 
свързана с инвестиционен 
фонд”, ако хората са на-
строени позитивно. Има 
раздвижване на пазара. В 
момента има застрахов-
ки, които не са толкова 
много. Преди време при 
големите ръстове на фон-
довите борси всички бяха 
настроени, че трендът  е 
само нагоре. 

Когато движението се 
обърна, имаше смут. 
Хората, които си купуват 
тази застраховка, трябва 
да са наясно с риска, но 
действително могат да 
спечелят от нея. 

Коментарите не са препоръка за покупка или продажба на активи.

Когато обаче има ста-
билен пазар и може да 
се говори за ясно изразен 
тренд, тогава доверието 

вите пазари и страхът на 
хората. От началото на 
тази година интерес към 
продукта има, макар и да 

Ние започнахме да пред-
лагаме тази полица през 
септември 2008 г., което 
беше лош момент за капи-
таловите пазари. Мисля, 
че тогава успяхме да на-
правим 1 млн. лв. премиен 
приход от нея.

Миналата година има 
голям срив, но и ние не 
се опитваме да я продава-
ме достатъчно активно. В 
момента застраховаме 13 
фонда. Сред тях са схеми 
на JP Morgan, които вече 
тръгнаха нагоре. Застрахо-
ваме различни фондове, а 
сред българските са тези 
на Райфайзен. Имаме на 
“Уника”, “БНП Париба”.

връщането на борсите към стабилен тренд е важен фактор, който ще накара клиентите отново да погледнат към полицата “Живот, свързана  
с инвестиционен фонд”   снИмКА емИлИя КостАДИновА

▶

“Енемона” 
ще строи АЕЦ 
в Словакия
Инженеринговата ком-
пания “Енемона” АД 
е сключила договор за 
участие в строежа на сло-
вашката АЕЦ “Маховце”, 
съобщиха от компанията. 
Публичното дружество ще 

изгражда електрочаст и 
контролно-измервателни 
прибори и апаратура на 
трети и четвърти блок в 
атомната централа.
Договорът е със Slovenske 
Elektrarne a.s., която от 
2006 г. е собственост на 
италианската Enel. За 
извършените работи “Ене-
мона” АД ще получи 55.5 

млн. лв. без ДДС, а срокът 
за изпълнение е 960 дни 
от започване на работата.
“Енемона” е първата пуб-
лична компания у нас, коя-
то пусна на пазара емисия 
варанти. На 28 април ще 
бъдат качени за търговия и 
привилегированите акции 
на синия чип. На БФБ ще 
бъдат качени 1 102 901 но-

ви книжа с номинал 1 лев. 
Акциите бяха записани 
на цена 9.92 лв. за акция, 
като гарантират 10% го-
дишен дивидент. Сесията 
вчера донесе 0.54% спад 
на обикновените книжа на 
“Енемона”. В две сделки 
минаха 150 лота, а цената 
на затваряне се понижи до 
9.15 лв. за акция.

Сделка



Валута на деня

0.28 
процента поевтиня евро-

то спрямо щатския долар 
до 1.3401 EUR/USD

▶

Промяна
CHF

+0.04%
Франкът отново на печалба

GBP

+0.86%
Лирата сред победителите

RUB

+0.69%
Рублата продължи своя ръст

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АвстрАлийски долАр AUD 1 1,35944 0,00854
БрАзилски реАл BRL 10 8,34897 0,05312
кАнАдски долАр CAD 1 1,46669 0,03542
ШвейцАрски фрАнк CHF 1 1,36495 0,00048
китАйски ренминБи юАн CNY 10 2,14211 0,01729
ЧеШкА кронА CZK 100 7,73483 0,00703
дАтскА кронА DKK 10 2,62806 0,00007
естонскА кронА EEK 10 1,25000 0,00000
БритАнскА лирА GBP 1 2,25067 0,01926
Хонконгски долАр HKD 10 1,88398 0,01573
ХървАтскА кунА HRK 10 2,69506 -0,00107
унгАрски форинт HUF 1000 7,40480 0,02236
индонезийскА рупия IDR 10000 1,62316 0,01226
индийскА рупия INR 100 3,28253 0,02314
ислАндскА кронА ISK 1000 6,74424 0,00000
японскА йенА JPY 100 1,56906 0,00839
южнокорейски вон KRW 1000 1,32034 0,02310
литовски литАC LTL 10 5,66448 0,00000
лАтвийски лАт LVL 1 2,76364 -0,00117
мексикАнско песо MXN 10 1,19761 0,00972
мАлАйзийски рингит MYR 10 4,57611 0,04967
норвежкА кронА NOK 10 2,47715 0,01621
новозелАндски долАр NZD 1 1,03973 0,00823
филипинско песо PHP 100 3,29608 0,04146
полскА злотА PLN 10 5,05213 0,01924
новА румънскА лея RON 10 4,72765 0,01140
рускА руБлА RUB 100 5,01694 0,03438
ШведскА кронА SEK 10 2,03830 0,01048
сингАпурски долАр SGD 1 1,06492 0,01062
тАйлАндски БАт THB 100 4,54200 0,03278
новА турскА лирА TRY 10 9,85206 0,10410
ЩАтски долАр USD 1 1,46252 0,01225
южноАфрикАнски рАнд ZAR 10 1,97303 0,02179
злАто (1 трой унция) XAU 1 1664,42000 11,66000

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,2644
Бразилски реал BRL 10 7,7382
канадски долар CAD 1 1,3241
Швейцарски франк CHF 1 1,3248
китайски ренминби юан CNY 10 2,0272
Чешка крона CZK 100 7,5544
датска крона DKK 10 2,6280
естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2502
Хонконгски долар HKD 10 1,7820
Хърватска куна HRK 10 2,6818
унгарски форинт HUF 1000 7,2710
индонезийска рупия IDR 10000 1,4825
исландска крона ISK 100 3,0119
японска йена JPY 1000 6,7442
южнокорейски вон KRW 100 1,5203
литовски литаc LTL 1000 1,2179
латвийски лат LVL 10 5,6645
мексиканско песо MXN 1 2,7605
малайзийски рингит MYR 10 1,0905
норвежка крона NOK 10 4,1135
новозеландски долар NZD 10 2,4047
филипинско песо PHP 10 9,9854
полска злота PLN 100 3,0035
нова румънска лея RON 10 4,8614
руска рубла RUB 10 4,7382
Шведска крона SEK 100 4,6552
сингапурски долар SGD 10 1,9333
словашка крона SKK 10 9,8964
тайландски бат THB 100 4,1997
нова турска лира TRY 10 9,4325
Щатски долар USD 1 1,3840
южноафрикански ранд ZAR 10 1,8449

За	1	 AUD	 CAD	 CHF	 BRL	 CZK	 DKK	 EEK	 GBP	 HUF	 JPY	 NOK	 NZD	 PLN	 SEK	 TRY	 USD	 EUR

AUD * 1,07889 1,00405 0,61415 0,05690 0,19332 0,09195 1,65559 0,03333 0,01154 0,18222 0,76482 0,37163 0,14994 7,24715 1,07583 1,43870

CAD 0,92688 * 0,93063 0,56924 0,05274 0,17918 0,08523 1,53452 0,03090 0,01070 0,16889 0,70890 0,34446 0,13897 6,71721 0,99716 1,33350

CHF 0,99596 1,07454 * 0,61167 0,05667 0,19254 0,09158 1,64890 0,03320 0,01150 0,18148 0,76173 0,37013 0,14933 7,21789 1,07148 1,43289

BRL 1,62827 1,75673 1,63487 * 0,09264 0,31478 0,14972 2,69575 0,05428 0,01879 0,29670 1,24534 0,60512 0,24414 11,80033 1,75174 2,34260

CZK 17,57556 18,96215 17,64680 10,79399 * 3,39770 1,61607 29,09786 0,58587 0,20286 3,20259 13,44218 6,53166 2,63522 127,37268 18,90824 25,28601

DKK 5,17279 5,58088 5,19376 3,17686 0,29432 * 0,47564 8,56400 0,17243 0,05970 0,94258 3,95626 1,92238 0,77559 37,48796 5,56502 7,44211

EEK 10,87552 11,73352 10,91960 6,67918 0,61879 2,10245 * 18,00536 0,36253 0,12552 1,98172 8,31784 4,04170 1,63064 78,81648 11,70016 15,64664

GBP 0,60402 0,65167 0,60646 0,37095 0,03437 0,11677 0,05554 * 0,02013 0,00697 0,11006 0,46196 0,22447 0,09056 4,37739 0,64982 0,86900

RUB 299,99250 323,65974 301,20841 184,23971 17,06873 57,99434 27,58420 496,66342 * 3,46250 54,66416 229,44095 111,48716 44,97990 2174,08939 322,73953 431,60002

JPY 86,64041 93,47571 86,99157 53,21001 4,92959 16,74926 7,96655 143,44066 2,88809 * 15,78748 66,26452 32,19845 12,99058 627,89568 93,20995 124,64979

NOK 5,48792 5,92088 5,51016 3,37039 0,31225 1,06092 0,50461 9,08572 0,18294 0,06334 * 4,19728 2,03949 0,82284 39,77175 5,90404 7,89548

NZD 1,30749 1,41065 1,31279 0,80299 0,07439 0,25276 0,12022 2,16467 0,04358 0,01509 0,23825 * 0,48591 0,19604 9,47559 1,40663 1,88109

PLN 2,69083 2,90311 2,70173 1,65256 0,15310 0,52019 0,24742 4,45489 0,08970 0,03106 0,49032 2,05800 * 0,40345 19,50080 2,89486 3,87130

SEK 6,66948 7,19565 6,69651 4,09605 0,37947 1,28934 0,61326 11,04190 0,22232 0,07698 1,21530 5,10097 2,47860 * 48,33469 7,17520 9,59540

TRY 0,13799 0,14887 0,13854 0,08474 0,00785 0,02668 0,01269 0,22845 0,00460 0,00159 0,02514 0,10553 0,05128 0,02069 * 0,14845 0,19852

USD 0,92952 1,00285 0,93329 0,57086 0,05289 0,17969 0,08547 1,53890 0,03098 0,01073 0,16938 0,71092 0,34544 0,13937 6,73636 * 1,33730

EUR 0,69507 0,74991 0,69789 0,42688 0,03955 0,13437 0,06391 1,15075 0,02317 0,00802 0,12665 0,53161 0,25831 0,10422 5,03728 0,74777 *

▶ Kурсове на чуждестранни валути

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

▶ Европейски валути според националните банки

валутният курс за митнически цели е 
курсът на БнБ определен в предпоследната 
сряда от месеца и публикуван този или 
на следващия ден, който се използва през 
следващия календарен месец, освен ако не 
бъде заменен от курса определен по чл. 91 от 
ппзм. курсовете сa валидни до 24.00 часа на 
30.04.2010.

обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 22.04.2010 година. тези курсове се 
основават на чл. 29, ал. 2 от закона за БнБ и референтните курсове на ецБ за съответния ден, и се 
прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

	 Беларуска	
USD 2973 BYR
EUR 3979,27 BYR
GBP 4577,44 BYR
RUB 0,98 BYR
	 Естонска	
USD 11,65 EEK
EUR 15,65 EEK
CHF 10,92 EEK
GBP 17,96 EEK
DKK 2,1 EEK
 Латвийска 
USD 0,53 LVL
EUR 0,71 LVL
CHF 0,49 LVL
GBP 0,81 LVL
BGN 0,36 LVL

 Литовска 
USD 2,56 LTL
EUR 3,45 LTL
CHF 2,41 LTL
GBP 3,93 LTL
 Молдовска 
USD 12,67 MDL
EUR 16,96 MDL
GBP 19,5 MDL
RUB 0,43 MDL
 Руска 
USD 29,12 RUB
EUR 38,99 RUB
CHF 27,21 RUB
GBP 44,84 RUB
UAH 3,67 RUB
BYR 0,98 RUB

 Украинска 
USD 7,93 UAH
EUR 10,61 UAH
CHF 7,41 UAH
GBP 12,2 UAH
RUB 0,27 UAH
 Грузинска 
USD 1,75 GEL
EUR 2,34 GEL
CHF 1,63 GEL
GBP 2,69 GEL
 Полска 
USD 2,89 PLN
EUR 3,87 PLN
CHF 2,7 PLN
GBP 4,44 PLN
CZK 0,15 PLN

 Казахстан 
USD 146,65 KZT
EUR 196,32 KZT
JPY 1,57 KZT
GBP 225,8 KZT
RUB 5,03 KZT
 Унгарска 
USD 196,49 HUF
EUR 263,9 HUF
CHF 184,15 HUF
GBP 302,97 HUF
CZK 10,45 HUF
 Чешка 
USD 18,91 CZK
EUR 25,29 CZK
CHF 17,64 CZK
GBP 29,09 CZK

HUF 9,57 CZK
 Азербайджан 
USD 0,8 AZN
EUR 1,08 AZN
GBP 1,24 AZN
 Македонска 
USD 45,69 MKD
EUR 61,31 MKD
GBP 91,47 MKD
 Хърватска 
USD 5,4 HRK
EUR 7,26 HRK
CHF 5,06 HRK
GBP 8,33 HRK
PLN 1,88 HRK
JPY 5,82 HRK
TRY 3,65 HRK

 Албанска 
USD 103,38 ALL
EUR 137,97 ALL
GBP 158,89 ALL
 Румънска 
USD 3,09 RON
EUR 4,13 RON
CHF 2,89 RON
GBP 4,75 RON
JPY 3,31 RON
 Турска 
USD 1,48 TRY
EUR 1,99 TRY
CHF 1,39 TRY
GBP 2,28 TRY
JPY 1,59 TRY
RUB 0,05 TRY

▶ Преизчислени курсове за 22.04.2010
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ВАЛУТА	 Код	 Купува	 Продава		 Hай-висока	 Hай-ниска
Currency	 Code	 Buy	 Sell	 High	 Low
ЩАтски долАр USD 1,34 1,34 1,34 1,34
БритАнскА лирА GBP 0,87 0,87 0,88 0,87
японскА йенА JPY 124,71 124,73 125,53 124,28
ШвейцАрски фрАнк CHF 1,43 1,43 1,44 1,43
норвежкА кронА NOK 7,9 7,91 7,94 7,89
ШведскА кронА SEK 9,59 9,6 9,63 9,59
кАнАдски долАр CAD 1,33 1,33 1,34 1,33
АвстрАлийски долАр AUD 1,44 1,44 1,44 1,44
унгАрски форинт HUF 264,06 264,34 264,92 263,63
ЧеШкА кронА CZK 25,3 25,32 25,35 25,24
рускА руБлА RUB 38,98 39,01 39,16 38,94
полскА злотА PLN 3,87 3,87 3,88 3,86

▶ Валути спрямо евро 

най-високият курс е най-високият курс купува, най-ниският - най-ниският курс продава. 
 данни от 17.00 ч българско време на 21.04.2010 г.

Канада запази основната 
лихва без изменениe

 преди отварянето на фондовия пазар в сАЩ EUR/USD се търгува при нива 
1.3385 снимка BloomBERg

▶

Лихвите в Канада бяха 
оставени на досегашното 
им ниво от 0.25%. Според 
ръководителите на цен-
тралната банка увелича-
ване на ставката може да 
стане факт най-рано през 
юни, което беше възприето 
от част от пазарните учас-
тници, че именно в средата 
на годината ще станем 
свидетели на затягане на 
монетарната политика. То-
ва остави валутната двойка 
USD/CAD при нива 0.9966. 

Броят на британците, ко-
ито са подали за първи път 
молба за обезщетение при 
безработица, намаля повече 
от очакваното през март 
и записа четвъртото си 
понижение за последните 
пет месеца. Това е окура-
жаваща новина за възста-
новяването на британската 
икономика, която пострада 
от своята най-тежка и про-
дължителна рецесия през 
2008 и 2009 г.
Изключително волатилна 
се очакваше да е сесията  
до самия й край поради 
множеството фундамен-
тални новини. преди 
отварянето на фондовия 
пазар в САЩ EUR/USD се 

Калин Йорданов, 
„карол”

Решението на 
централната 

банка в страната 
остави валутната 
двойка USD/CAD 
при нива 0.9966

търгува при нива 1.3385, а 
GBP/USD при 1.5400.

Английската централна 
банка намали основния 
лихвен процент в страната 
до рекордно ниските 0.5% 
през март 2009 г. и за да 
подкрепи допълнително 
растежа на икономиката, 
започна да купува ценни 
книжа на финансовите 

пазари, с което увеличи 
ликвидността в банкова-
та система. Вчера обаче 
стана ясно, че през април 
Комитетът за парична 
политика на централна-
та банка единодушно е 
решил да остави размера 
на програмата за изкупу-
ване на финансови активи 
непроменен на 200 млрд. 
лири.

USD/BGN
лева за долар
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Изключително 
изненадващо 

през борсата 
преминаха 36 104 
акции, или 5.5%, 
от капитала на 
„Пиринхарт” АД

Мирослав иванов  
mivanov@pari.bg

Нагоре Надолу Обем
иХ „България” АД: 2 430 197

 -10.00% 
„велграф Асет”: 1 752 020 

 -1.72% 

„Булленд инвестмънтс”: 252 000    

-3.85% 

„Каучук” АД: 10   

-10.00%
 

иХ „България” АД: 2 430 197   

-10.00% 
„слънце стара Загора-табак”: 82  

-9.86%

ЦБА „Асет Мениджмънт”: 1000

+6.55%

сK „Заложни къщи”: 200 

+3.49%  
„спарки елтос”: 1100 

+3.28% 

▶ Търговия на БФБ

4ID	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	 149710	 1,44	 1,42	 1,4	 1,4	 1,4	 -2,78%	 	 0,498	 0,299

5SR		 1.00	BGN	 Стара	планина	Холд	АД	 818	 2,56	 2,56	 2,55	 2,55	 2,55	 -0,19%	 135,920	 1,136	 1,060

6S7	 	 1.00	BGN	 Синергон	Холдинг	АД	 10	 1,85	 1,84	 1,84	 1,84	 1,84	 -0,76%	 1,571	 0,244	 0,296

3JR	 	 1.00	BGN	 Софарма	АД	 17376	 4,07	 4,09	 4,04	 4,05	 4,04	 -0,69%	 11,619	 1,062	 2,139

4CF		 1.00	BGN	 ЦКБ	АД	 3400	 1,32	 1,32	 1,31	 1,31	 1,31	 -0,91%	 4,827	 0,541	 0,431

4O1		 1.00	BGN	 Проучване	и	добив	на	нефт	и	газ	АД	 104	 2,79	 2,8	 2,7	 2,7	 2,8	 0,36%	 5,165	 1,387	 0,575

5BR		 1.00	BGN	 Параходство	БРП	АД	 442	 1,53	 1,52	 1,52	 1,52	 1,52	 -0,33%	 10,573	 1,065	 0,897

5DOV	 1.00	BGN	 Доверие	Обединен	Холдинг	АД	 350	 3,33	 3,4	 3,31	 3,36	 3,32	 -0,21%	 	 0,242	 0,230

5F4		 1.00	BGN	 ПИБ	АД	 4160	 2,43	 2,43	 2,42	 2,42	 2,43	 0,00%	 8,835	 0,630	 0,669

5MB	 1.00	BGN	 Монбат	АД	 6722	 6,6	 6,6	 6,55	 6,55	 6,58	 -0,30%	 16,374	 2,266	 2,157

5ORG	 1.00	BGN	 Оргахим	АД	 252	 85,2	 85	 85	 85	 85	 -0,23%	 	 0,440	 0,718

5PET	 1.00	BGN	 Петрол	АД	 864	 3,95	 4,1	 3,91	 3,95	 3,91	 -1,01%	 	 0,269	 13,217

6C4		 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 16780	 2,7	 2,71	 2,61	 2,62	 2,61	 -3,48%	 2,909	 0,414	 0,490

6C4P	 1.00	BGN	 Химимпорт	АД	 4900	 2,8	 2,8	 2,79	 2,79	 2,8	 -0,18%	 	 	

6C9		 10.00	BGN	 КТБ	АД	 39	 63	 65	 64	 64,72	 64	 1,59%	 6,362	 2,177	 1,492

6H2		 1.00	BGN	 Холдинг	Пътища	АД	 9925	 2,23	 2,23	 2,2	 2,21	 2,2	 -1,34%	 	 0,333	 1,702

SL9		 1.00	BGN	 Спарки	Елтос	АД	 1100	 1,83	 1,89	 1,83	 1,85	 1,89	 3,28%	 	 1,001	 0,332

1VX		 1.00	BGN	 Велграф	Асет	Мениджмънт	АД	 1752020	 2,33	 2,33	 2,29	 2,29	 2,29	 -1,72%	 	 	

3JO	 	 1.00	BGN	 Слънце	Стара	Загора-Табак	АД	 82	 7	 6,31	 6,3	 6,31	 6,31	 -9,86%	 	 1,159	 1,257

3JP	 	 1.00	BGN	 Слънчев	ден	АД	 50	 0,78	 0,77	 0,77	 0,77	 0,77	 -1,28%	 	 	 0,559

3NB		 1.00	BGN	 Неохим	АД	 6158	 26,11	 26,6	 26,11	 26,12	 26,6	 1,88%	 	 0,883	 0,683

4CK		 1.00	BGN	 Химко	АД	 1000	 0,09	 0,09	 0,08	 0,09	 0,08	 -1,18%	 	 1,823	

4EH		 1.00	BGN	 Еврохолд	България	АД	 2481	 1,27	 1,28	 1,27	 1,27	 1,27	 -0,08%	 	 	 0,449

4I8	 	 1.00	BGN	 Индустриален	Капитал	Холдинг	АД	 350	 2,5	 2,55	 2,51	 2,54	 2,55	 2,00%	 24,981	 0,215	 0,579

4IN	 	 1.00	BGN	 Инвестор.БГ	АД	 20	 9,3	 9,22	 9,22	 9,22	 9,22	 -0,91%	 	 	 2,968

4OE		 1.00	BGN	 Биоиасис	АД	 174	 110	 100	 100	 100	 100	 -9,09%	 103,047	 41,117	 79,697

4PV		 1.00	BGN	 Пампорово	АД	 30	 8	 8	 8	 8	 8	 0,00%	 	 1,323	 0,446

4PX		 1.00	BGN	 Юрий	Гагарин	АД	 21	 36,89	 36,97	 36,88	 36,96	 36,88	 -0,03%	 11,032	 0,776	 0,740

52E	 	 1.00	BGN	 Елхим	Искра	АД	 200	 2,26	 2,28	 2,28	 2,28	 2,28	 0,89%	 19,327	 1,279	 1,217

53B		 1.00	BGN	 Биовет	АД	 381	 7,35	 7,35	 7,1	 7,27	 7,34	 -0,03%	 19,160	 0,479	 0,823

55B		 1.00	BGN	 Благоевград-БТ	АД	 10	 35	 33	 33	 33	 33	 -5,71%	 58,178	 0,563	 0,437

57E	 	 1.00	BGN	 ЕМКА	АД	 250	 3,2	 3,2	 3,2	 3,2	 3,2	 0,09%	 30,276	 1,026	 1,840

59X		 1.00	BGN	 Унифарм	АД	 20	 37,99	 38	 38	 38	 38	 0,03%	 	 	

5BP		 1.00	BGN	 Билборд	АД	 600	 1,07	 1,05	 1,04	 1,05	 1,05	 -1,78%	 43,033	 0,546	 0,478

5BT		 1.00	BGN	 БТК	АД	 185	 3	 2,95	 2,95	 2,95	 2,95	 -1,67%	 11,549	 0,915	 2,166

5IC	 	 1.00	BGN	 ЗД	Евро	инс	АД	 2256	 1,59	 1,59	 1,55	 1,58	 1,59	 0,00%	 2,959	 	 0,779

5MH	 1.00	BGN	 М+С	хидравлик	АД	 170	 4,8	 5	 4,8	 4,88	 4,8	 0,00%	 69,137	 1,318	 1,646

5MR	 1.00	BGN	 Момина	крепост	АД	 120	 1,6	 1,64	 1,64	 1,64	 1,64	 2,50%	 11,065	 0,165	 0,518

5MY	 1.00	BGN	 Мостстрой	АД	 10	 3,07	 3,06	 3,06	 3,06	 3,06	 -0,19%	 	 	 2,579

6A8		 1.00	BGN	 Адванс	Екуити	Холдинг	АД	 150	 1,1	 1,1	 1,1	 1,1	 1,1	 0,18%	 	 	 0,640

6AB		 1.00	BGN	 Албена	АД	 66	 46	 46	 45	 45,96	 45	 -2,17%	 6,211	 2,041	 0,586

6AM	 1.00	BGN	 Алкомет	АД	 200	 3,25	 3,26	 3,26	 3,26	 3,26	 0,37%	 68,414	 0,360	 0,725

6EG		 1.00	BGN	 Енергоремонт	Холдинг	АД	 201	 15	 14,51	 14,4	 14,45	 14,4	 -3,99%	 3,127	 0,334	 1,899

6K1	 	 1.00	BGN	 Каолин	АД	 299	 5,33	 5,35	 5,32	 5,32	 5,32	 -0,17%	 27,458	 1,022	 1,175

6SL	 	 1.00	BGN	 Софарма	Логистика	АД	 5560	 0,71	 0,71	 0,7	 0,7	 0,71	 -0,28%	 	 11,424	 0,614

6SO		 1.00	BGN	 София	Комерс-ЗК	АД	 200	 4,3	 4,45	 4,3	 4,38	 4,45	 3,49%	 	 	

C81	 	 1.00	BGN	 ЦБА	Асет	Мениджмънт	АД	 1000	 0,83	 0,88	 0,78	 0,83	 0,88	 6,55%	 10,748	 0,162	 1,018

E4A		 1.00	BGN	 Енемона	АД	 150	 9,2	 9,25	 9,15	 9,22	 9,15	 -0,54%	 6,817	 0,568	 1,137

SO5		 1.00	BGN	 Софарма	Трейдинг	АД	 7376	 1,41	 1,41	 1,4	 1,4	 1,41	 0,00%	 8,004	 0,129	 0,863

T24		 1.00	BGN	 ТК-ХОЛД	АД	 15	 2,2	 2,2	 2,2	 2,2	 2,2	 0,00%	 	 0,242	 0,276

T43	 	 1.00	BGN	 Зърнени	Храни	България	АД	 2500	 0,6	 0,61	 0,61	 0,61	 0,61	 0,17%	 13,431	 0,609	 0,522

T57	 	 1.00	BGN	 Трейс	груп	холд	АД	 179	 68,9	 69,99	 68,2	 68,8	 68,8	 -0,14%	 39,832	 1,017	 2,968

4BO	 1.00	BGN	 Българска	Роза-Пловдив	АД	 200	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 0,4	 -0,25%	 	 	

4KU	 1.00	BGN	 Каучук	АД	 10	 23	 20,7	 20,7	 20,7	 20,7	 -10,00%	 49,528	 0,836	 0,846

4PJ	 	 1.00	BGN	 Пиринхарт	АД	 36104	 3,4	 3,2	 3,2	 3,2	 3,2	 -5,88%	 	 	 11,914

5BA		 1.00	BGN	 Българска	Холдингова	Компания	АД	 70	 2,01	 1,9	 1,9	 1,9	 1,9	 -5,47%	 	 0,807	 0,356

6AN	 3.00	BGN	 Асенова	крепост	АД	 10	 8	 8	 8	 8	 8	 0,00%	 	 0,116	 0,377

0ECA	 1	000.00	BGN	 Еврокредит	ЕАД	 1	 87	 87	 87	 87	 87	 0,00%	 	 	

4EC		 1.00	BGN	 ЕЛАРГ	ФЗЗ	АДСИЦ	 6110	 0,66	 0,67	 0,66	 0,66	 0,66	 -0,15%	 5,888	 1,950	 0,552

5BD		 1.00	BGN	 Булленд	инвестмънтс	АДСИЦ	 252000	 0,65	 0,63	 0,6	 0,63	 0,63	 -3,85%	 22,563	 10,210	 0,469

6F3		 1.00	BGN	 ФеърПлей	Пропъртис	АДСИЦ	 6500	 0,35	 0,36	 0,36	 0,36	 0,36	 1,43%	 1,859	 0,534	 0,267

6S6		 1.00	BGN	 Софарма	имоти	АДСИЦ	 5000	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 2,9	 0,00%	 	 10,903	 1,619

E7P		 1.00	BGN	 Експат	Бета	АДСИЦ	 10000	 1,01	 1,01	 1,01	 1,01	 1,01	 0,00%	 	 	

BLKC	 1.00	BGN	 ПКБ,	издадени	по	ЗСПЗ	и	ЗВСВГЗГФ	 876	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,17	 0,00%	 	 	

4IDA	 1.00	BGN	 Индустриален	Холдинг	България	АД	2430197	 0,01	 0,01	 0,01	 0,01	 0,01	 -10,00%	 	 	

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

	Код			 Номинал			 Име	 Обем			Oтваряне		Висока			 Ниска		 Средна			Затваряне			 Промяна	(%)	 P/E	 P/S	 P/B
	 	 	 	 (лотове)

Обратен завой  
на червено
Ден след като отчетоха 
повишение, повечето по-
зиции на БФБ вчера обър-
наха посоката си и се оцве-
тиха в червено.  Търговията 
отново беше доминирана 
от „Велграф Асет Менидж-
мънт” АД. Инвеститорите 
си размениха 1 752 020 
акции от дружеството при 
цена от 2.29 лв. за ценна 
книга при 1.72% спад. 
Търговията при новоизлю-
пената борсова компания 
беше с основна тежест 
общият оборот на борсата 
да достигне 5.025 млн. лв.

Изключително изне-
надващо през борсата 
преминаха 36 104 акции, 
или 5.5%, от капитала на 
„Пиринхарт” АД. Друже-
ството е изключително сла-
бо ликвидно, а вчерашната 
сделка донесе 5.88% спад 
в пазарната капитализация 
на компанията до 3.2 лв. 
за ценна книга.  „Булленд 
инвестмънтс” АДСИЦ 
доминираше пазара на 
дружества със специална 
инвестиционна цел. По по-
зицията преминаха 252 000 
акции при 3.85% пониже-
ние на цената до 0.625 лв. 
за акция. Сред дружествата 

Борсов коментар

„Топливо” ще сключва сделки със 
свързани дружества за 120 млн. лв.

Решение

Акционерите ще 
одобряват сделки за 
горива със „Синергон 
петролеум” и размяна 
на депозити със 
„Синергон холдинг”

Акционерите в публична-
та компания „Топливо” ще 
одобряват сключване на 
сделки със свързани лица 
на стойност 120 млн. лв., 
което е 71% от активите на 
компанията към 31 декем-
ври 2009 г. Инвеститорите в 
дружеството ще гласуват на 
общо събрание овластяване 
на съвета на директорите в 
компанията да осъществи 
сделките. Вчера представи-
тели на компанията не бяха 
открити, за да коментират 
какви са конкретните пла-
нове за сделките.

Депозит
Според материалите към 
поканата за свикване на об-
що събрание „Топливо”АД 
ще предоставя на мажо-
ритарния си собственик 
„Синергон холдинг” АД 
депозит в размер до 10 млн. 
лв. за срок от 1 до 2 години 
при годишна лихва не по-

малко от 5%. 
В  с ъ щ о т о  в р е м е 

„Топливо”АД ще получава 
от същата компания „Си-
нергон холдинг” АД депозит 
в размер до 10 млн. лв. за 
същия срок от 1 до 2 години 
при идентична годишна лих-
ва, не по-малка от 5%. 

търговия
С друго свързано друже-
ство - „Синергон петроле-
ум” АД, ще бъдат сключе-
ни договори за покупка на 
течни горива и газ пропан-
бутан на обща стойност 
до 40 млн. лв. Със същата 

Председателят на надзорния съвет на „синергон 
холдинг” АД Бедо Доганян е получил 80 410 лв. като 
възнаграждение от „топливо” през 2009 г.

▶

с по-голям обем изтъргу-
вани акции се наредиха 
„Софарма”, „Химимпорт” 
и Централна кооперативна 
банка. Всички индекси 
завършиха сесията на 
отрицателна територия. 
Най-голям спад имаше при 
Sofix, който загуби 0.75% 
до 419.09 пункта. Предста-
вителният индекс BGTR30 
се спусна с 0.22% до 322.29 
пункта. Секторният инди-
катор BGREIT се раздели 
с 0.14% до 43.32 пункта, 
а BG40 вече е с 0.02% по-
ниско до 117.59 пункта.

компания ще бъде сключен 
и договор за продажба на 
течни горива и газ пропан-
бутан на обща стойност до 
60 млн. лв.

Така общата сума на сдел-
ките със свързани лица дос-
тига 120 млн. лв. при общо 
167.5 млн. лв. активи на 
„Топливо”, осчетоводени за 
миналата година. За януари 
- декември 2009 г. активите 
на публичната компания са 
намалели с 28.6 млн. лв. ос-
новно вследствие продажба 
на дълготрайни активи.

резултати
Приходите от продажба на 
стоки в „Топливо” спадна-
ха двойно до 153.1 млн. лв. 
в края на декември 2009 
г. спрямо 307.9 млн. лв. 
година по-рано.

Оперативната печалба 
на дружеството спадна до 
2.759 млн. лв. Нетният 
резултат е загуба от 55 
хил. лв. 

Мениджмънтът на дру-
жеството е заработил близо 
240 хил. лв. възнагражде-
ние за 2009 г. С най-голям 
дял е изпълнителният ди-
ректор Щилиян Стоянов, 
който се е разписал срещу 
103 743 лв.

Sofix
Пунктове
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„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 22.04.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.
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Корпоративна банка се реши да раздаде дивидент
Акционерите във 
финансовата  
институция  
ще вземат по 5 лв.  
на акция

Корпоративна търговска 
банка АД ще разпредели 30 
млн. лв. от печалбата си за 
2009 г. като дивидент. Ак-
ционерите в дружеството 
гласуваха на общо събра-
ние трезорът да раздаде 

по 5 лв. на акция. С това тя 
става първата банка у нас 
през тази година, която се 
въздържа от капитализи-
ране на положителния фи-
нансов резултат. До момен-
та БАКБ и ПИБ обявиха 
намерения да не раздават 
дивидент. 

Отделената от акционери-
те на КТБ сума за дивидент 
е половината от печалбата 
на публичната компания 
за миналата година. Оста-

N/A 13.3333 12.3002 8.8375 
317.7108 N/A 12.2580 8.8072 
319.2938 13.2215 N/A 8.7638 
319.2938 13.2215 12.1976 N/A 
 

 КтБ с председател на нс Цветан василев е първата публична банка, която раз-
даде дивиденти  снимка марина ангелова

▶

20.04.2010 г.

156,15 155,39 154,63 154,24 152,34 152,34   
11,75 11,69 11,63 11,60 11,46 11,46   
80,91 80,51 80,12 79,73 78,55 78,55   
99,97 99,49 99,00 98,52 97,06 97,06   
767,82 764,10 760,37 756,64 745,46 745,46   
173,96 173,14 172,31 171,48 165,68 165,68   
82,74 82,34 81,95 81,55 79,56 79,56   
160,19 159,42 158,65 157,88 154,03 154,03   
316,94 315,43 313,92 312,41 301,85 301,85   
186,99 186,10 185,21 184,32 178,09 178,09   
235,15 234,03 232,91 231,79 223,95 223,95   
89,74 89,32 88,89 88,46 85,47 85,47   
235,76 234,63 233,51 232,39 224,53 224,53   

до 14.30 ч. на 20.04.2010 г.

За дата 21.04.2010 г.

Фондове, управлявани от  Клас  Валута Емисионна стойност  Цена при 
"Пайъниър Инвестмънтс Австрия" дялови  (нетна стойност на  обратно изкупуване
 единици  активите на единица   (нетна стойност на 
   + такса за издаване) активите на единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1096,32 1129,21

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло реинвестиращи

Взаимен фонд
Нетна стойност 
на активите на 

дял (НСАД)

Емисионна 
стойност  

(цена при покупка)

Цена при 
обратно 

изкупуване
Цени за 1 дял за 21/04/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,212382 € 1,236630 € 1,206320
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,927641 € 0,946194 € 0,923003

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,823839 € 0,840316 € 0,819720

Цените са валидни за поръчки, подадени на 16/04/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени за 1 дял за 22/04/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1.122172 лв. 1.122172 лв. 1.122172 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 22/04/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

9.2743	 9.1816	 1.69%	 -5.60%

20 и 21.04.2010 г.

Договорен фонд

Стойност за един дял 21.04.2010 г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел - Принсипал 1.0242 лв. 1.0089 лв. 1.0191 лв. 0.98% 9.79%

Сентинел - Рапид 1.1611 лв. 1.1611 лв. 1.34% 4.03%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените са валидни за поръчки, подадени на 20 април 2010 г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26

Piraeus Funds Цени за дата 20.04.2010

 Тип Валута Емисионна 
стойност

Цена на  обр. 
изкупуване

АКЦИИ НА МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 8,8171 8,4956

АКЦИИ НА ДИНАМИЧНО РАЗВИВАЩИ 
СЕ МЕСТНИ КОМПАНИИ Високодоходен EUR 0,7456 0,7184

МЕСТЕН БАЛАНСИРАН ФОНД Балансиран EUR 2,9765 2,9178

УНИВЕРСАЛЕН ФОНД - “РАСТЕЖ”  
– Фонд от фондове Високодоходен EUR 9,3926 9,0278

УНИВЕРСАЛЕН БАЛАНСИРАН ФОНД 
– Фонд от фондове Балансиран EUR 10,0553 9,7603

УНИВЕРСАЛЕН КОНСЕРВАТИВЕН 
ФОНД – Фонд от фондове Консервативен EUR 10,1538 9,9538

Местните фондове на Пиреос Асет Мениджмънт инвестират във фин. инструменти търгувани 
на гръцкия капиталов пазар.Фондовете от типа “Фонд от фондове” са с инвестиционна насоче-
ност изцяло към международните капиталови пазари. С Условията за дистрибуция можете да 
се запознаете, в клоновете на Банка Пиреос България АД, на адрес:www.piraeusbank.bg или на  
24 - часовия телефон за клиенти 0 700 12 002 (на цената на един градски разговор за цялата стра-
на).

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд

Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 19.01.2010 до 28.01.2010
Лимитиран период” от 29.01.2010 до 28.04.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg) 

балансиран 5.0433 5.0685 5.2450  5.0433 4.9424   -2.06% 11.19% -11.10% -28.24% 21.01.2008
фонд в акции 6.7090 6.7425 6.9774  6.7090 6.5748   -5.29% 13.70% -2.32% -17.63% 23.01.2008
високодоходен 10.0958 10.2472 10.4996  0.0000 0.0000   N/A N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.4489    2.4489    -1.74% 27.27% 6.83% -57.55% 12.11.2007
балансиран 2.8676    2.8676    -3.60% 23.60% 1.22% -51.44% 12.11.2007
 до 249999.99 лв  над 250 000 лв                                                      до 6 месеца                                         над 6 месеца     
паричен пазар 10.9779  10.9724  10.9559 10.9669 10.9669 10.9724 2.14% 0.13% 6.68% 6.24% 06.10.2008
балансиран 10.7855  10.7318  10.6245 10.6781  0.0000 0.21% 5.16% 8.14% 4.78% 06.10.2008
фонд в акции 10.1709  10.1203  9.9685 10.0191  0.0000 -1.56% 8.45% 8.53% 0.79% 06.10.2008
             
балансиран 13.5747    13.4403    0.14% 6.46% 9.91% 7.02% 14.12.2005
фонд в акции 8.4575    8.3738    -0.03% 13.05% 5.74% -3.59% 01.03.2006
балансиран 5.6043    5.5488    -5.20% 9.60% -1.34% -14.28% 21.06.2006
фонд в акции 8.3865    8.1422    2.80% 14.39% 22.18% -8.90% 05.02.2008
фонд в акции 11.5856    11.2482    9.61% 9.04% 17.16% 5.48% 05.02.2008
паричен пазар 11.6496    11.6496    2.68% 0.21% 9.00% 8.44% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 83.5132    83.2209  83.5132  0.70% 2.97% 11.16% -4.83% 20.11.2006
фонд в акции 51.1292    50.8736  51.1292  -1.48% 1.84% 2.63% -14.32% 20.11.2006
фонд в акции 75.2830    74.9066  75.2830  9.20% 4.95% 22.90% -9.71% 03.10.2007
             
фонд в акции 104.9475    103.3851    1.47% 2.10% 3.60% 1.28% 04.01.2007
балансиран 84.6164    83.3566    1.40% 0.83% 1.00% -6.21% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.27727    1.27471    2.18% 0.81% 6.29% 5.71% 01.12.2005
балансиран 1.08363    1.07715    0.40% 5.78% 6.57% 1.78% 01.12.2005
фонд в акции 0.78384    0.77220    0.28% 13.33% 12.86% -5.93% 01.03.2006
фонд в акции 0.73134    0.72696    -0.36% 1.93% 2.83% -13.81% 07.03.2008
ниско рисков 1.03713    1.03402    1.10% N/A N/A N/A 07.05.2009

балансиран 104.6210    103.5800    1.33% 9.06% 12.16% 0.92% 07.12.2005
балансиран 110.4911    109.3917    0.19% 8.17% 8.43% 2.32% 06.03.2006
фонд в акции 91.6531    90.2886    1.18% 13.63% 17.60% -0.41% 20.06.2005
паричен пазар 118.0560    118.0560    2.76% 0.64% 6.34% 6.93% 31.10.2007
ниско рисков 92.4579    92.0885    2.41% 2.99% -6.23% -3.53% 01.02.2008
ниско рисков 103.9739  103.8700  0.0000  0.0000  1.42% N/A N/A 4.81% 01.07.2009

балансиран 4.8909     4.8617     -0.54% 9.52% 13.19%*** 5.28% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 1.0256  1.0205   1.0179  1.0129     -3.63% N/A N/A*** 1.74% 01.06.2009
   
балансиран 18.4629     18.3341     -1.43% 8.65% 2.67% 11.69% 28.09.2004
фонд в акции 11.8288    11.6644     -3.08% 12.52% 2.32% 3.84% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.3808     1.3604     6.57% 12.12% 30.78% 4.45% 10.05.2004
фонд в акции 0.8427     0.8302    20.77% 17.91% 58.53% -5.11% 04.10.2006
фонд в акции 0.9853     0.9707    12.36% 16.40% 15.78% -1.23% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 128.8301  128.6376  128.3808    1.93% 3.39% 5.04% 6.50% 04.05.2006
балансиран 14.9911  14.9911  14.8427    -0.38% 8.41% 2.75% 3.08% 17.12.2004
фонд в акции 0.7820  0.7744  0.7667    4.37% 15.32% 15.31% -6.48% 04.05.2006
             
балансиран 799.7712    793.7879    2.55% 6.83% 16.01% -10.37% 09.05.2008
фонд в акции 720.8083    715.4157    1.67% 8.34% 18.41% -14.40% 09.05.2008
             
ниско рисков 11.0379    11.0379    1.55% 2.37% 4.22% 2.36% 30.01.2006
балансиран 120.1367    120.1367    0.10% 7.58% 7.67% 2.39% 30.01.2005
фонд в акции 6.9454    6.9454    -1.40% 16.77% 19.11% -8.27% 30.01.2006
фонд в акции 10.0468    10.0468    -0.22% 1.65% 0.53% 0.38% 30.01.2009
             
фонд в акции 9.4625    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5322  0.5296  0.5270    1.10% 6.79% 7.26% -23.13% 19.11.2007
балансиран 0.7491  0.7465  0.7439    0.35% 3.25% 4.40% -11.39% 19.11.2007
ниско рисков 0.9794  0.9779  0.9764    1.56% 1.79% 6.03% -0.92% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2335  1.2317  1.2299    1.84% 0.45% 7.10% 5.22% 16.03.2006
консервативен 1.2576  1.2538  1.2500    2.60% 1.19% 8.33% 5.67% 16.03.2006
балансиран 0.8691  0.8656  0.8621    -0.05% 5.10% 3.04% -3.46% 16.03.2006
фонд в акции 0.6653  0.6620  0.6587    -1.40% 9.26% 3.70% -9.57% 16.03.2006
балансиран 0.7591  0.7561  0.7531    -0.54% 6.64% 1.42% -11.99% 11.02.2008
консервативен             19.01.2010
 0.0000  0.0000  0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0112  1.0112  0.9606    N/A N/A N/A N/A 
           
паричен пазар 1.1611   1.1611    1.34% 0.22% 4.03% 3.63% 15.11.2005
балансиран 1.0242   до 90 дни  над 90 дни  0.98% 3.48% 9.79% 0.30% 12.09.2005
    1.0089  1.0191      

балансиран 7.9739   7.9739    -2.93% 11.72% 17.12% -5.32% 01.03.2006
фонд в акции 6.8286   6.8286    -2.60% 14.91% 23.22% -8.80% 01.03.2006
фонд в акции 2.9693   2.9693    5.88% 14.26% 18.70% -32.90% 05.04.2007
консервативен 10.3961   10.3961    -0.32% 1.85% 2.30% 2.91% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.8205 0.8165 0.8145 0.8084                              0.8084                         0.8124  0.7922 11.41% 12.74% 24.08% -5.28% 22.05.2006
фонд в акции 0.4675 0.4652 0.8145 0.4606                              0.4606                         0.4629  0.4514 12.07% 21.95% 57.74% -22.96% 02.05.2007
             
фонд в облигаци 316.6027    316.1278    1.45% 0.22% 4.92% 7.34% 17.11.2003
ниско рисков 13.1557    13.0899    1.43% 3.21% 7.76% 6.56% 27.12.2005
балансиран 12.0768    11.9560    0.38% 5.67% 10.62% 4.47% 27.12.2005
фонд в акции 8.6770    8.5902    0.63% 10.44% 17.13% -3.07% 07.09.2005
балансиран 20.5793    20.5793    1.48% 3.35% 8.21% 1.13% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.6634    6.6301    -1.54% 11.19% 16.20% -13.11% 01.06.2007
балансиран 8.0402    8.0000    -1.26% 11.38% 17.93% -7.28% 01.06.2007
консервативен 11.1098    11.0821    2.17% 3.26% 9.12% 3.99% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.2054    1.1813    -1.46% 6.15% 3.09% 5.34% 18.09.2006
балансиран 1.0512    1.0407    -0.19% 3.26% 3.53% 2.73% 10.06.2008

тъкът от нея, който е 30.35 
млн. лв., ще бъде заделен 
във фонд „Резервен”.

Според протокола от 
общото събрание на него 
са присъствали 60.26% от 
собствениците на капитала 
от банката. Това означа-
ва, че на събранието не е 
бил представен държав-
ният общ резервен фонд 
на Султаната Оман, който 
купи 30% от КТБ преди 
близо една година срещу 
185 млн. лв.

Освен одобрението за 
раздаване на дивидент ак-
ционерите в КТБ взеха и 
някои рутинни решения. Те 
освободиха от отговорност 
мениджмънта на компа-
нията за дейността му през 
миналата година. Беше из-
бран и одитор за 2010 г., 
като това ще бъде „Кей Пи 
Ем Джи България” OOД. 
Годишният финансов отчет 
за 2009 г. и одиторският 
доклад за миналата година 
също бяха одобрени.

КТБ АД
Лева
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▶ Спот цени на суров петрол
USD/б
Вид	 Последна	цена
СРЕДИЗЕМНО	МОРЕ	
ИРАНСКИ ТЕЖЪК 79,76
СИБИРСКИ 82,04
УРАЛСКИ C+F 82,04
САХАРСКИ 84,62
СЕВЕРНО	МОРЕ	
БРЕНТ 84,36
ОСБЕРГ 84,91
ЕКОФИСК 84,76
СТАТФОРД 84,52
ФОРТИС 84,26
ФЛОТА 81,37
УРАЛСКИ CIF 81,97
ЗАПАДНА	АФРИКА	
БОНИ ЛЕК 85,96
КУА ИБОЕ 84,85
ФОРКАДОС 85,77
КАБИНДА 84,06

USD/т
Вид	 Купува	 Продава	 Условия	 Специфи-
	 	 	 на	доставка	 кации
БУТАН С 715 720 CIF 
ПРОПАН 670 680 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 783 785 CIF 
БЕНЗИН СУПЕР 774 776 FOB 
АВИОГОРИВО 728 730 FOB 
НАФТА 746 748 CIF 
ГАЗЬОЛ 721 723 CIF РУСИЯ
ДИЗЕЛ F 696 698 FOB 50PPM
МАЗУТ 502 504 CIF 1.0%HSFO
МАЗУТ 472 474 CIF 3.5%HSFO

▶ Спот цени на петролни продукти

USD/т
Метал	 Цена	на	разплащане	 Купува	3	м.	 Продава	3	м.
МЕД 7666 7710 7713,75
КАЛАЙ 18935 18800 19000
ОЛОВО 2295 2305 2307,75
ЦИНК 2383,5 2413,5 2416
АЛУМИНИЙ 2326,5 2356 2357,75
НИКЕЛ 26425 26545 26557
АЛУМИНИЕВА СПЛАВ 2190 2100 2302,25

▶ Цени на цветни метали

USD/тройунция
Метал	 Купува	 Продава	 Най-висока	 Най-ниска
ЗЛАТО 1139 1139,05 1145,95 1137,85
СРЕБРО 17,793 17,83 18,006 17,713
ПЛАТИНА 1730,5 1734 1741,65 1715,5
ПАЛАДИЙ 556,05 558 565,3 549,85

▶ Спот цени на благородни метали

USD/т
Произход/място	 Вид	 Условия	 Април
на	доставка	 	 на	доставка
МЕКСИКАНСКИ ЗАЛИВ ХЛЕБНА FOB 178,189
АВСТРАЛИЯ ХЛЕБНА СПОТ 486,487226
ФРАНЦИЯ РУАН ХЛЕБНА СПОТ 167,88
АНГЛИЯ ХЛЕБНА ИЗТ. БРЯГ 173,8731
ГЕРМАНИЯ ХЛЕБНА CIF БАЛТИЙСКО МОРЕ -
УНГАРИЯ ХЛЕБНА CIF УНГАРИЯ -
УКРАЙНА ХЛЕБНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 190,25
РУСИЯ ФУРАЖНА FOB ЧЕРНО МОРЕ 134,8851504

▶ Срочни цени на пшеница

▶ Срочни цени на агрокултури 
Вид	 Борса	 Единица	 										Май
Царевица CBOT USd/bu. 365,75
Ечемик ASE USD/MT 130,04196
Памук NYBOT USd/lb. 86,45
Какао NYBOT USD/MT 3053
Кафе NYBOT USd/lb. 130,95
Рапица ASE USD/MT 379,5216
Ориз CBOT USD/cwt 12,45
Овес CBOT USd/bu. 215,25
Соя CBOT USd/bu. 994,75

Източник: Bloomberg

▶ Срочни цени на агропродукти
Вид	 Борса	 Единица	 													Май
Захар NYBOT USd/lb. 16,52
Соево масло CBOT USd/lb. 39,58
Портокалов сок NYBOT USd/lb. 138,55
Мляко CME USD/cwt 13,2
Обезмаслено мляко CME USD/cwt 111
Масло CME USd/lb. 153
Денатуриран етанол CBOT USD/gal. 1,65

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; NYBOT - Нюйоркска стокова 
борса; ASE - Австралийска стокова борса   
Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг. ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг. ; 1bu. овес = 15.4224 кг. 1 lb. = 0.4536 кг. ;  
1 МТ = 1000 кг. ; 1 cwt = 50 кг. ; 1 gal. = 3.785 л. ; 1USd  = 1 U.S. cent   

Металът 
отново се 
нареди 

сред най-губещите 
на пазара, като 
свали повече от 800 
USD от стойността 
си. Причината e 
слабото търсене 
от страна на 
инвеститорите

Цената на 
златото от-
беляза ново 

повишение и по време 
на вчерашната сесия 
в Лондон достигна 
1143.93 USD/тр.у. За 
доброто представяне 
не можа да повлияе 
дори доларът, който 
добави 0.23%

По време 
на борсо-
вата сесия 

в сряда металът 
добави 18 USD 
към стойността 
си, като по този 
начин се нареди 
сред най-печелив-
шите метали на 
борсата

Стока на деня

3.26
▶ процента се повиши 
паладият на борсата в 
Лондон и достигна 569.5 
USD/т

Цифра на деня

2.95
процента загуби никелът 

по време на вчерашната 
борсова сесия и достигна  
26 425 USD/т

▶

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Цената на медта отново 
пое надолу, като по този 
начин заличи напълно 
ръста от 1.2%, постигнат 
във вторник.
Причина за това станаха 
опасенията на инвести-
торите, че китайското 
правителство ще наложи 
строг контрол върху 
икономическия растеж в 
страната. Тези мерки ще 
са насочени главно към 
ограничаване на креди-
тирането при покупка на 
нови жилища. Според 
Даниел Брийсман, ана-
лизатор в Commerzbank 
AG, тези рестрикции ще 
охладят бурния икономи-

Китайските мерки срещу 
растежа удариха цената на медта

На борсата в 
Лондон цената 

на медта с незабавна 
доставка достигна 
7666 USD/тр.у., 
което е понижение с 
1.16%

ПРОДАВА	СЕ
ЛОгИСтИчЕН	ЦЕНтъР	

(складова	база+офиси)
в гр. София – 

до Надлез Надежда
земя – 4800 м2;

сгради – РЗП 3200 м2

За	справки:	02/	836	75	43	
моб.	0889098299

 Дори големият внос в Китай през март не можа да обърне негативното движе-
ние на медта   снимка bloomberg

▶

Оперативна програма „Развитие на 
конкурентоспособността на българската 

икономика” 2007-2013
Операция:	BG161PO003-2.1.04 „Технологична 

модернизация в малки и средни предприятия” 

„Раломекс” АД сключи договор за безвъзмездна финансова помощ по 
открита процедура за конкурентен подбор на проекти с определен срок на 
кандидатстване BG161РО003-2.1.04”Технологична модернизация в малки и 
средни предприятия”.

Наименованието на проекта на фирмата по договор №ТММ-02-
54/17.07.2009 е „Технологична модернизация и въвеждане на иновативни 
процеси в „Раломекс” АД” и се реализира с  финансовата подкрепа на 
Европейски съюз и Република България, Европейски фонд за регионално 
развитие, Оперативна програма „Развитие на конкурентоспособността на 
българската икономика 2007-2013”, Операция BG161PO003-2.1.04 „Техноло-
гична модернизация в малки и средни предприятия”.

Основните	дейности	по	проекта	са:
Дейност	1:Иницииране и мобилизиране на проекта;
Дейност	2:	Подготовка и предоставяне на тръжни документи;
Дейност	3:	Оценка на оферти и сключване на договор(и) за доставка;
Дейност	4:	Доставка на оборудване;
Дейност	5: Откриване на работни места и обучение на персонала;
Дейност	 6:	 Включване на новото оборудване в производствения про-

цес;
Дейност	7: Визуализация на проекта;
Дейност	8:	Одит и приключване на проекта. 
Очакваните	резултати	са:
1. Себестойността на продукцията ще намалее с не по-малко от 12%;
2. Ще бъдат въведени в производството три нови продуктови линии във 

високия потребителски сегмент;
3. Съотношението между продукция-та за износ и за националния пазар 

се очаква да достигне 15%/85%.
4. В общата структура на продажбите ще се увеличи делът на продажби-

те, реализирани на националния и международния пазар;
5. Ще се постигне качество на изделията, съпоставимо с това на водещи-

те световни производители на почвообработващи машини;
6. Производственият капацитет ще се увеличи с не по-малко от 35%, ко-

ето ще доведе до не по-малко от 35% увеличаване на приходите от про-
дажби.

К О Н К У Р Е Н Т Н А  Б Ъ Л Г А Р И Я

чески растеж в страната, 
което пък от своя страна 
ще се отрази негатив-
но върху търсенето на 
металите.

В същото време по дан-
ни, изнесени от митни-
ческите власти на Китай, 
вносът на медта  през 
март се е увеличил, като 
това се случва за втори 
пореден месец. Достав-
ките на рафинирана мед 

са стигнали 337 хил. т, 
което е с 53% повече 
спрямо месец по-рано и с 
14% повече сравнено със 
същия период на 2009 г. 
Въпреки това анализатори 
и брокери не са единни 
по отношение на вноса 
до края на 2010 г. Според 
някои той ще продължава 
да се увеличава, макар 
и с по-бавни темпове, а 
според други рекордните 
нива, импортирани през 

2009 г., както и огромните 
натрупани количества ще 
доведат до постепенно 
намаляване на внасяната 
суровина.

На борсата в Лондон це-
ната на медта с незабавна 
доставка достигна 7666 
USD/тр.у., което е пониже-
ние с 1.16%. При триме-
сечните фючърси също 
беше отчетен спад от 
0.77% до 7730 USD/тр.у.

О		Б		Я		В		А

Изпълнителна	 агенция	 „Социални	 дейности	 на	 Министерството	 на	
отбраната”, гр. София, бул. “Тотлебен” № 34а, тел. 02 91 51 326, на основание 
чл. 19 от Закона за държавната собственост, чл. 13 и чл. 43 от Правилника за 
прилагане на Закона за държавната собственост, обявява търг с явно наддаване 
за отдаване под наем на недвижим имот – частна държавна собственост, пред-
ставляващ гарнизонен стол, находящ се в гр. София, ул. „Черковна” №75В.

Предназначение на имота – заведениe за хранене.
Срок на наемното отношение – 10 (десет) години.
Начална тръжна месечна наемна цена – 4 300 (четири хиляди и триста) лева. 

Съгласно ЗДДС, върху договорената месечна цена се начислява 20% ДДС.
Начин на плащане – по банков път по сметка на Изпълнителна агенция “Со-

циални дейности на Министерството на отбраната”: IBAN – BG18 UNCR 9660 
3120 1717 11, BIC код – UNCRBGSF в Уникредит Булбанк.

Други специфични условия (изисквания към кандидата):
• да бъде търговец по смисъла на Търговския закон с основна дейност рес-

торантьорство;
• да притежава не по-малко от 5 обекта с не по-малко от 300 места за сядане 

общо през последните три години;
• да има приходи от основната дейност – ресторантьорство – не по-малко 

от 3 000 000 лв. за последните две години;
• да представи инвестиционна програма за обекта за не по-малко от 500 000 

лева, от които поне 300 000 лева – извършени през първата година;
• да разкрие не по-малко от 30 работни места.
Цена на тръжната документация – 24 (двадесет и четири) лева с ДДС.
Тръжната документация се заплаща по банков път по сметка на Изпълнителна 

агенция "Социални дейности на Министерството на отбраната": IBAN – BG18 
UNCR 9660 3120 1717 11, BIC код – UNCRBGSF в Уникредит Булбанк и се получава в 
сградата на Изпълнителна агенция “Социални дейности на Министерството 
на отбраната”, гр. София, бул. “Тотлебен” № 34а, от 23.04.2010 г. до 30.04.2010 
г. всеки работен ден от 10.00 до 12.00 и от 14.00 до 17.00 часа, тел. за контакти 
02 91 51 326.

Дати за оглед на обекта: всеки работен ден от 26.04.2010 г. до 12.05.2010 г. от 
10.00 до 17.00 часа, след закупуване на тръжна документация и подадена заявка 
за оглед. Огледът се извършва не по-рано от 2 дни след подаване на заявката. 
Тел. за контакти: 02 91 51 326.

Депозит за участие – 15 000 (петнадесет хиляди) лева с ДДС, платими по 
банков път – по сметка на Изпълнителна агенция “Социални дейности на 
Министерството на отбраната”: IBAN – BG84 UNCR 9660 3320 1717 19, BIC код 
– UNCRBGSF в Уникредит Булбанк.

Депозитът на сключилия договор за наем се задържа от наемодателя до 
прекратяването на договора като гаранция за заплащане на наем и консума-
тиви.

Стъпка на наддаване – 100 (сто) лева.
Търгът ще се проведе на 27.05.2010 г. от 10.00 часа в сградата на Изпълнителна 

агенция “Социални дейности на Министерството на отбраната”, гр. София, 
бул. “Тотлебен” № 34а.

Заявления за участие в търга се подават и приемат в сградата на Изпълнител-
на агенция “Социални дейности на Министерството на отбраната”, гр. София, 
бул. “Тотлебен” № 34а от 18.05.2010 г. до 25.05.2010 г., всеки работен ден от 10.00 
до 12.00 и от 14.00 до 16.00 часа, тел. за контакти: 02 91 51 326.

Злато
USD/тр.у.
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Европа - пространство без 
граници до пет години*
Европейската комисия поставя на първо място гражданите в  
политиките по правосъдие и вътрешни работи

 Вивиан Рединг, заместник-председател на европей-
ската комисия и комисар по правосъдието 
▶ Сесилия Малстрьом,  

комисар по вътрешните работи 
▶

Европейската комисия встъпи в длъжност само преди два 
месеца, а пощенската ни кутия вече се запълва с писма. 
Гражданите искат да видят действия по общоевропейски 
въпроси, пред които сме изправени, като глобалното за-
топляне, застаряването на населението и икономическото 
възстановяване.  

Хората задават въпроси за истинския живот, практически 
проблеми: как да получат признати документи за брак или 
осиновяване, какво да правят с пенсии и завещания и какво 
да правят с исковете за изплащане на застраховка при авто-
мобилна катастрофа, докато са на почивка. Гражданите са 
загрижени и за управлението на имиграцията и борбата с 
тероризма, контрабандата и престъпленията в киберпрос-
транството или пък искат да знаят по какъв начин са защи-
тени личните им данни в социалните мрежи. 

Днес Европейската комисия отговаря на тези притеснения с 
конкретни действия. Като европейски комисари, отговарящи 
за правосъдието и за вътрешните работи, ние представяме 
петгодишен план за създаване на пространство без граници, 
в което гражданите ще се радват на свобода и сигурност.  

Тези инициативи ще защитават правата на гражданите и 
ще намалят бюрокрацията за бизнеса, което е добра новина 
за потребителите. Те ще защитават също така гражданите 
от кражба на самоличността, ще подсилят нашите общи 
шенгенски граници и ще укрепят сътрудничеството между 
правителствата в много области като политиката за предос-
тавяне на убежище.

Действията на ЕС са от съществено значение за решаването 
на тези проблеми. Да вземем например гражданин, който е 
арестуван, докато е пътувал в чужбина, и не разбира езика. 
Как можете да се защитите сами? Миналия месец комисията 
представи предложение, което да гарантира на обвиняемите 
правото на устен и писмен превод на важни документи по 
време на наказателното производство, целящо да се гаранти-
ра, че съдебните процеси са справедливи навсякъде в ЕС. 

Днешният план призовава за повече инициативи за засил-
ване на процесуалните права, включително и предложения 
относно информирането на обвиняемия за обвиненията, 
предоставяне на юридически съвет,  общуване с близки и 
осигуряване на специални гаранции за уязвимите лица.    

Европейците трябва да действат също заедно по отношение 
на политиките в областта на имиграцията и предоставянето 
на убежище. Искаме да избегнем ситуациите, в които хора 
избират да отидат в една страна вместо в друга, търсейки 
най-толерантните политики в областта на убежището. Соли-
дарността на ЕС означава установяването на обща система 
за убежище, но също и осигуряване на успешна интеграция 
на законните мигранти. 

Притесненията на гражданите относно защитата на данни-
те са обясними и правата им за защита на данните са напълно 
застъпени в Европейската харта на основните права. За да 
подкрепим допълнително тези права, ние ще актуализираме 
Директивата за защита на данните, която датира от 1995 г., с 
цел да отговорим на новите промени в областта на техноло-
гиите като социалните мрежи. Ще преразгледаме също така 
Директивата за запазване на данни, за да гарантираме, че тя 
намира баланса между нуждата от защита на неприкосно-
веността на гражданите и в същото време остава полезен 
инструмент в борбата срещу тероризма.   

Гражданите искат да знаят също така как техните данни се 
обменят с други страни в борбата с тероризма. Ние искаме 
ясни условия за това. Не може да има обмен на данни без 
солидни гаранции за защита на данните. Скоро ще започнат 
преговори със САЩ за обмен на финансови данни с цел пре-
дотвратяване и борба с терористичните атаки, като в същото 
време се гарантира правото на защитата на неприкоснове-
ността на личния живот и личните данни. Ние ще определим 
условията за обмен на данните с други страни на гражданите 
при пътуване със самолет и ще разработим подход на ниво 
ЕС за използването на тези пътнически записи за целите на 
правоприлагането.

Това са само няколко примера от няколкото десетки дейст-
вия, залегнали в днешния план. Необходимо е да работим 
усърдно през следващите пет години, за да осъществим тази 
визия. Писмата, които ще продължат да пристигат, са полезни 
напомняния за това, че гражданите заемат централно място в 
проекта ни за осигуряване на правосъдие и сигурност. 

Сесилия Малстрьом
Вивиан Рединг

*Заглавието е на редакцията
Статията е предоставена ексклузивно на в. “Пари”  

за публикуване в България



Инвестиция от 
2.5 млн. лв. в  
хотел “Балкани”   

Партньори и приятели от 
страната и чужбина дой-
доха  в Габрово за откри-
ването на инвестицията от 
2.5 млн. лв. в бизнес хотел 
“Балкани”. Собственикът 
на хотела Георги Шопов 
обясни и решението си да 

стъпи на габровска терито-
рия с хотелиерски бизнес 
с факта, че градът е бил и 
отново ще бъде индустри-
ален център, в който ще 
има много бизнес коман-
дировки. Тоест, нишата, в 
която се целят, не е събот-
но-неделният туризъм 
заради разкошната при-
рода наоколо, а деловите 
хора, които имат работа в 
Габрово.

Сателити управля-
ват в стопанството 
на арендатора Ди-
митър Мачуганов

Земеделецът Димитър 
Мачуганов от Летница, 
Ловешко, е първият земе-
делец в страната, който 
очерта с GPS нивите си и 
след това пренесе инфор-
мацията с флашка в мре-
жата на системата ИСАК 
в ДФ “Земеделие”. Така 
съм абсолютно сигурен, 
че това, което съм очер-
тал, го обработвам и за 
него ще получа субсидии, 
похвали се летнишкият 
арендатор, който обработ-
ва над 30 хил. дка ниви. 
Негова всъщност е идеята 
в България очертаването 
на земеделски площи за 
европейски субсидии да 
става със сателит. 

Агрофондът реализира 
идеята му светкавично 
за две седмици. Така на 
практика България стана 
шестата страна в ЕС, в 
която стопаните могат да 
разчитат на перфектната 
точност на GPS, който 
дава незначителни откло-
нения в сантиметри. 

Никой не е застрахо-
ван от недобросъвестни 
фермери, но все пак тази 
система на очертаване га-
рантира възможността за 
по-голям контрол, обясни 
Димитър Мачуганов, кой-
то е и зам.-председател на 
Националната асоциация 
на зърнопроизводителите. 
Той разказва, че има мно-
го собственици на земя, 
които, след като са раз-
брали за субсидиите, са 
започнали да очертават 
парцелите, за да получат 
помощи, въпреки че не ги 
обработват. 

Управление  
от Космоса 
Арендаторът е от фер-
мерите, които всъщност 
управляват земеделието 
си от Космоса. Въвежда 
високите технологии в 
бизнеса си преди няколко 
години. Чрез тях тори, 
пръска и сее. И тази про-
лет му хрумва, че може да 
използва сателита освен в 
земеделската си работа и 
за замерване на площите. 
На практика голяма група 
сателити обслужват един 
GPS. Целият ми проект 
с оборудването на ком-
байн, голям трактор плюс 
навигационната система 
и асистиращо устройство 
излезе около 70 хил. лв., 
уточни арендаторът. 

Всъщност направил е 

GPS земеделие в Летница 

такава солидна инвести-
ция,  за да подобри иконо-
мическите показатели на 
стопанството си. По този 
начин не реализира ника-
ква загуба на площи при 
торене, пръскане, оране и 
не се налага да преповта-
ря дейности, защото сате-
литът дава изключителна 
прецизност.  

Инвестицията  
в бъдещето 
За да бъде ефективна по-
добна инвестиция, е не-
обходимо обработваемата 
земя да е поне 500 дка, 
при това сметката излиза, 
ако се получават помощи 
по европейските програ-
ми, категоричен е арен-
даторът. 

Без субсидиите не е въз-
можно да се купи огромен 
комбайн, чиято стойност 
е около 1 млн. лв. GPS 
системата обаче може да 
си я позволи всеки добър 
стопанин, защото един 
GPS може да обслужва 
52 хил дка. В Летница на-
пример има четири голе-
ми арендатори, които раз-
полагат с устройството за 
обработка на земята.

Етерични култури  
Мачуганов отглежда пре-
димно зърнени култури, 
но от няколко години за-
деля по 15% от земите, 
които обработва, за ете-
рични култури - анасон 
и кориандър. Причината 
е в 100-процентната пе-
чалба, която реализира с 
продажбата им. Пазарът е 
основно в Близкия изток, 
уточнява той. При разходи 
за отглеждане на кориан-
дър от 50-60 лв. на дка 
възвръщаемостта е пълна, 
казва той. 

Арендаторът е потомък 
на голямо коляно в земеде-
лието. Неговият дядо е бил 
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светлана Желева
szheleva@pari.bg
tel. 4395-871

от най-богатите земеделци 
в околността. 

Преди да се посвети на 
земята, внукът му се е 
занимавал с търговия в 
областта на енергетиката. 
Тогава още заделях по ня-
кой лев и купувах машини, 
защото по онова време 
нямаше субсидии. Пра-
вех всичко това, защото 
четях много и знаех, че 
ще дойде времето, в което 
ще получаваме помощи от 
ЕС за земеделие, разказва 
арендаторът. 

По-късно завършва задоч-
но агрономство в Пловдив, 
но до ден днешен продъл-
жава да се самообразова, 
за да е в крак с последния 
вик на технологиите в зе-
меделието. 

светлана трифоновска 

5
▶ хил. лв. струва GPS 
устройството, което 
притежава Мачуганов 

България 
стана 

шестата страна 
в ЕС, в която 
стопаните могат 
да разчитат 
на перфектна-
та точност на 
GPS, който дава 
незначителни 
отклонения в 
сантиметри

 Димитър Мачуганов е първият земеделец в българия, който очерта нивите си с GPS, за да е сигурен, че ще 
получи европомощи за земите, които обработва  
▶

тракторът, към който е прикачено устройството за сателитно очертаване  
на площите
▶

 Шефката на агро-
фонда Калина Илиева 
и зам.-министърът на 
земеделието Преслав 
борисов присъстват 
на демонстрацията в 
нивите на Мачуганов 
в Летница

 СниМки автоРът  

▶
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Минаха близо десет ме-
сеца, откакто подписахме 
договор за 2.5 млн. лв. 
по Оперативна програма 
“Конкурентоспособност”, 
а все още не сме започнали 
да изпълняваме проекта 
си. Той е за разработване 
и внедряване на иновация 
в производството и можем 
да получим субсидии от 
около 1.5 млн. лв. 

Проблемът е, че трябва 
да осигурим и съфинанси-
ране, а вече нямаме нуж-
ните средства. Работим в 
строителния сектор, кой-
то пострада най-силно от 
кризата, клиентите ни се 
свиха, а с това и прихо-
дите. Да, имаме право на 
20% авансови плащания по 
програмата, но не желаем 
да ги вземаме, защото за 
това трябва да представим 
банкова гаранция за същата 
стойност. А ако мога да 
гарантирам пред банката, 
че разполагам със сумата, 
която искам, защо изобщо 
да търся субсидии? Така 
хем можем да получим по-
мощ от Европейския съюз, 
хем не можем да я вземем, 
защото ни трябва стартов 
капитал. Вече сериозно 
изоставаме в изпълнени-
ето на проекта и макар че 
получихме шест месеца 
удължаване на срока му, 
ще е трудно да приключим 
всичко навреме. До края на 
май очакваме да подпишем 
два договора с наши кли-
енти, ако това не стане, ще 
се откажем от субсидиите 
и проекта. 

Историята ни разказа 
Маргарита Николова, 
директор на компанията 
за производство и инста-
лации на климатични и 
вентилационни системи 
“Влагоклима”. Тя е показа-
телна за това защо стотици 
фирми са принудени да 
зарежат европроектите си, 

За да получиш европари, 
трябва да имаш собствени

в столицата, допълва тя. 
Без нови сгради и компа-
нията няма къде да инста-
лира нови вентилационни 
и климатични системи. 
Само за последната година 
оборотът й се е свил с око-
ло 15% до близо 3.8 млн. 
лв. В момента половината 
от близо 90 служители са 
в неплатен отпуск. 

Конкуренцията на пазара 

след като са инвестирали 
месеци, за да ги подготвят, 
и са чакали пак с месеци, 
за да разберат дали може 
да получат субсидии. 

всичко тече,  
всичко се променя
Екипът на “Влагоклима” 
не е без опит в усвояването 
на европари. Компанията 
вече е оставила зад гърба 
си два успешни проекта 
по предприсъединителната 
програма ФАР, които са на 
стойност от по 50 и 100 
хил. EUR. Тогава трябваше 
да осигурим над 60% от 
нужното съфинансиране, но 
през 2006-2007 г. не бяхме 
изправени пред сегашните 
финансови предизвикател-
ства, пазарът беше норма-
лен и дори се развиваше с 
доста добри темпове, ко-
ментира Николова. 

Благодарение на субси-
диите, с които преди годи-
ни са купени нови машини, 
компанията успява даже да 
удвои производството си. 
Това е достатъчно, за да 
повярват, че европарите 
не са мираж и че наистина 
помагат на бизнеса. Някол-
ко години по-късно обаче 
ситуацията драстично се 
променя. Дори и в месеци-
те, през които се занимават 
с подготовката на проекта 
и евентуалното му одобре-
ние, условията за бизнес 
не остават константни. 

Снимка на пазара
Нашата дейност е тясно 
свързана със строител-
ния сектор и по-конкретно 
промишленото строител-
ство, а в момента голяма 
част от новите проекти 
са замразени, казва Нико-
лова. Спряха строежите 
на хотели по морето и в 
планинските курорти, не 
се напредва и в изгражда-
нето на търговски обекти 

Фирмите трудно намират съфинансиране за изпълнението  
на одобрените си проекти и се отказват от тях

Визитка  
Накратко за 
“Влагоклима” 

“Влагоклима” е про-
изводител на клима-
тични и вентилаци-
онни системи.

Компанията е създа-
дена през 1994 г. и към 
момента попада в Топ 
10 в бранша.

Във фирмата рабо-
тят около 90 души.

Сред клиентите 
на “Влагоклима” са 

▶

▶

▶

▶

фирми, работещи в 
сферата на леката 
промишленост, тър-
говията и строител-
ството.

Ключови имена сред 
тях са Ръководство 
въздушно движение на 
летище София, “Софи-
яленд”, болниците 
“Пирогов” и  
 “Св. Екатерина”, хипер-
маркети “Хит” и др. 

Компанията има и 
международен опит 
по проекти в Украйна 
и Молдова.

▶

▶

също е много силна. Състе-
заваме се дори с наши стари 
кадри, които са склонни да 
правят проекти на парче, по-
бавно, но при по-ниски це-
ни, казва Николова. Кризата 
е изострила и корупционни-
те практики. Все по-често 
се случва при търсене на  
подизпълнител да се прила-
га схемата “Плати ми 10% 
от стойността на поръчката 
кеш и те наемам”.

Нужни са поне още 10 
години, преди пазарът да 
започне да се подобрява, 
смята Николова. Държава-
та може да помогне, като 
направи това, което прави 
Обама в Америка - осигу-
рява държавни поръчки за 
строителния бранш. За съ-
жаление обаче в България 
това е почти неприложимо, 
тъй като в бюджета няма 
пари, коментира тя.

преди и сега
По отношение на усвоява-
нето на европейски сред-
ства от “Влагоклима” са 
категорични, че и преди, 
и сега проблемите доста 
си приличат. Преди това, 
което липсваше, бе админи-
стративен капацитет. Сега 
пак това може да провали 
усвояването на средствата, 
смята Николова. Все пак 

обаче тя отчита, че вече има 
малко подобрение в кому-
никацията със служителите 
от Изпълнителната агенция 
за насърчаване на малките и 
средните предприятия.

Проблемът пред фир-
мите, които са получили 
одобрение на проекти, и в 
следващите години ще бъде 
финансов, още повече че 
междуфирмената задлъжня-
лост се увеличава, коменти-
ра Николова. Затова трябва 
да се улеснят условията за 
получаване на кредити за 
съфинансиране, смята тя. 
От Министерството на ико-
номиката, енергетиката и 
туризма може би трябва да 

подобрят комуникацията си 
с банките. Те трябва да им 
обърнат внимание, че бене-
фициентите по европрогра-
ми имат нужда от средства 
за изпълнението на проект, 
който е сигурен, защото е 
прегледан неколкократно 
от редица експерти, и точно 
поради тази причина креди-
тите за подобни цели трябва 
да се отпускат по-лесно и 
при по-добри условия, смята 
Николова. Тя обръща внима-
ние и на това, че ще е добре 
да се помисли и за друг вид 
обезпечение при искане на 
авансови плащания, разли-
чен от банковата гаранция. 

Дарина Черкезова

от “влагоклима” купуват нови машини със средства от предприсъединителната програма Фар и удвояват 
производствените си мощности     
▶

Може би банките трябва да отпускат по-лесно кредити за бенефициентите по 
европрограми, защото проектите им са  обявени за надеждни от оценяващите ги 
експерти в министерствата, смята Маргарита Николова, директор на  
“влагоклима”

▶

СниМКи ЕМилия КоСТадиноВа
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Няма време, казват общинарите, 
но засега никой не чува
Промените в Закона за 
обществените поръч-
ки може да затруднят 
изпълнението на 
европроектите на 
местната власт

Времето или по-скоро това, 
че никой не се съобразя-
ва с него, е най-големи-
ят проблем за общините в 
България при усвояването 
на субсидиите от еврофон-
довете. Дългият период 
между подаването на пред-
ложенията и получаването 
на финансиране се смята за 
най-голямата трудност при 
усвояването на субсидии по 
Оперативна програма “Ре-
гионално развитие”. Това 
са посочили общо 63.5% 
от участниците в анкета 
на компанията за пазарни 
проучвания Gfk. Вторият 
по важност проблем, който 
засяга 42.3% от респон-
дентите, пак е свързан с 
протяжност, този път на 
тръжните процедури. Об-
щинарите вече поискаха 
на среща с министъра по 
управление на средствата 
от ЕС Томислав Дончев да 
се потърсят възможности за 
съкращаване на сроковете 
за оценка и изплащане на 
евросубсидиите.

Междувременно се оказа, 
че други нови промени, уж 
за добро, също може да 
проточат изпълнението на 
проектите и да затруднят 
усвояването на средства от 
местната власт. Става въ-
прос за корекциите в Закона 
за обществените поръчки 
(ЗОП), които целяха да се 
подобри контролът на ус-
вояването на парите. 

поръчките като 
саботаж 
Три са новостите в зако-
на, които може да доведат 
до проблеми, споделиха 
във вторник общинарите 
с Дончев. Те са свързани 
с разширяването на кръга 
от заинтересовани лица, 
които могат да обжалват 
процедурата по провежда-
не на обществена поръчка, 

отпадането на обезпечени-
ето от 1% от стойността на 
поръчката при обжалване 
и невъзможността да се 
сключи договор с възло-
жител до произнасяне на 
ВАС. Това ще забави много 
процедурата по избор на 
изпълнител и ще затрудни 
изпълнението на договори-
те на общините, алармират 
местните власти. 

Наскоро представителите 
на местната власт коменти-
раха и че съгласувателната 
процедура при провеждане 
на поръчки по ЗОП заба-
вя с месеци изпълнението 
на проектите на местната 
власт. Поради тази причина 
те поискаха това да отпад-
не. Някои от тях обаче смя-
тат промяната за рискова-
на. Досега местните власти 
разчитаха на експертната 
проверка на процедурите 
от министерствата, което до 
известна степен намалява-
ше и отговорността им. 

Отпадането на предва-
рителния контрол не само 
ще спести много време, но 

46.2%
▶ от общините смятат, 
че срещите с експерти 
биха били най-ползотвор-
ни за тях и ще помогнат 
за подобряване на усво-
яването на субсидии от 
Оперативна програма 
“Регионално развитие”

70
▶ млн. лв. е отпусна-
ло правителството за 
финансиране на разходи 
за ДДС на общините по 
вече одобрени проекти 
по ПРСР

и ще има дисциплиниращ 
ефект за общините, е по-
зицията на министър Дон-
чев. Според него по-голяма 
част от представителите на 
местната власт подкрепят 
необходимостта от пред-
варителна проверка, без да 
разбират, че всъщност тя не 
сваля тяхната отговорност 
при обявяването на общест-
вена поръчка.

Добрите новини
Общинарите вече поиска-
ха увеличаване до 35% на 
авансовите плащания по 
оперативните програми 
“Регионално развитие” и 
“Околна среда”. Към мо-
мента те получават 20% 
аванс за инвестиционни 
и 30% за други разходи 
по двете програми, а по 
Програмата за развитие 
на селските райони - до 
50%. Засега на това се гледа 
положително. Друга идея, 
която ще зарадва местните 
власти, е, че ще бъдат пуб-
ликувани по-информативни 
индикативни работни про-

Общинарите искат 
субсидии за инфра-
структура и от “сел-
ската” програма 

Пътната инфраструктура е 
най-големият проблем за 
всички общини в момен-
та, но европейски пари за 
дупки не се дават, а се от-
пускат само за ремонт, ре-
конструкция, модернизация 
и изграждане на нови пъ-
тища. Това коментира До-
ра Янкова, председател на 
Националното сдружение 

на общините в Република 
България (НСОРБ) и кмет 
на Смолян. По думите й то-
ва е проблем, който тепърва 
ще става все по-актуален, 
тъй като заради кризата 
приходите на общините се 
свиха драстично. 

Оперативна програма “Ре-
гионално развитие” (ОПРР) 
не толерира общинските 
пътища, а само градското 
развитие и преди всичко ре-
монта на държавната пътна 
инфраструктура от първи, 
втори и трети клас, казва 
Янкова.

Общините с население 
над 30 хил. души може да 
се възползват от субсидии 
само по ОПРР. Ръковод-
ството на Държавен фонд 
“Земеделие” пое ангажи-
мент да направи консул-
тации дали все пак няма 
възможност те да ползват 
субсидии и от Програмата 
за развитие на селските 
райони, съобщава Янкова. 
Ако това се окаже възмож-
но, от нови средства за 
инфраструктура ще може 
да се възползват общо 86 
общини.

Дора Янкова: Не дават 
eвропари за дупки

грами и най-вече това, че 
насоките за кандидатстване 
по предстоящи схеми ще 
бъдат предварително пуб-
ликувани. 

в очакване
В момента общинарите са 
в очакване да влезе в сила 
постановление за поемане 
на ДДС на проектите по 
ПРСР, което ще ги улесни 
от финансова гледна точка. 
Вчера стана ясно, че пра-
вителството е осигурило до 
70 млн. лв. за финансиране 
на разходи за ДДС на об-
щините по вече одобрени 
проекти по ПРСР.

Местните власти настоя-
ват още и за публикуването 
на насоки за кандидатства-
не за схемата за общин-
ски лечебни заведения по  
ОПРР. Те поставиха въ-
проса и дали няма да е 
възможно общини с насе-
ление над 30 хил. души  да 
кандидатстват за субсидии 
за инфраструктурни проек-
ти по ПРСР.

Дарина Черкезова

 общинарите поискаха от министър Томислав Дончев да се съкрати срокът за оценка и изплащане на субсидиите за общините
Снимка маРина ангелОва

▶

Какви трудности срещате по Оперативна 
програма “Регионално развитие”?

Източник: GfK
Графика: Гриша Струнджев

Дълъг период между подаване на предложенията и финансиране

��.�%
Продължителни тръжни процедури

��.�%
Промяна на изискванията в процеса на реализиране на проекта

��.�%
Завишени изисквания за кандидатстване по схеми за финансиране

��.�%
Изискване за предварителни проучвания към проекта

��.�%
Неясни критерии за кандидатстване

��.�%
Липса на информация за възможностите за кандидатстване по схеми по ОПРР

�.�%
Друго

�.�%
Не сме срещали проблеми

�.�%
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Dell също  
пуска  
таблет  
Поредното голямо име 
от компютърната индус-
трия  Dell обяви, че готви 
конкурент на таблета на 
Apple iPad. През юни на 
пазара ще се появи Streak 
5, известен по-рано като 
Mini 5. Той разполага с 
5-инчов сензорен екран 

или двойно по-малък 9.7-
инчовия екран на конку-
рента. Резолюцията на 
предложението на Dell е 
800x480 пиксела. Streak 5 
поддържа технология за 
разпознаване на жесто-
ве, WiFi, 3G и Bluetooth. 
Предвидена е 5-мегапик-
селова камера със светка-
вица, слот за карти памет 
SD. Asus и HP също имат 
свои таблети. 

Ново

Системите за автоматизи-
ране на бизнес процесите 
(ERP) вече не са просто 
блян за малкия и средния 
бизнес у нас. Със задъл-
бочаването на кризата и 
усложняването на иконо-
мическата ситуация у нас 
производителите на по-
добен софтуер започнаха 
да обръщат по-специално 
внимание на малките ком-
пании, за които инвести-
цията в подобни прило-
жения е била немислима 
и преди свободното пада-
не на икономиката. Сега, 

когато е още по-сложно 
да се отделят средства за 
каквото и да било, камо ли 
за ERP система, произво-
дителите решиха да пред-
ложат облекчени схеми за 
клиентите си и да намалят 
разходите и времето за 
интеграция. Което може да 
се отрази положително на 
българския бизнес и да го 
превърне в по-конкуренто-
способен. 

Предварително  
готови 
Едно от възможните ре-
шения е интегрирането на 
предварително оформени 
ERP решения. Подобна 
схема беше представена 
от германската SAP. Стан-
дартизираното и предвари-
телно конфигурирано ERP 
решение може да съкрати 
разходите на бизнеса, без 
това да се отразява на про-
дуктивността и функци-
оналността на софтуера, 

коментира изпълнителни-
ят директор на компани-
ята за страната ни Петър 
Миленков. По думите му 
подобна система може да 
бъде интегрирана за пе-
риод от 12 до 14 седмици. 
Това е в пъти по-малко 
спрямо стандартния пе-
риод за имплементация, 
който обикновено е между 
6 и 12 месеца. Именно в 
съкратеното време за ин-
сталиране на решението се 
крие причината за по-ни-
ската му цена - пести се от 
разходи по консултантска 
дейност за инсталацията, 
казва Миленков. 

Въпреки по-ниската це-
на за инсталиране на по-
добна ERP система не се 
губи от функционалността 
й. Клиентите ни, които 
използват предварително 
конфигурирано ERP ре-
шение, получават същия 
софтуер като всички оста-
нали. Разликата е, че SAP 

Baseline идва в различни 
вариации за дейностите на 
всяка компания, покрива-
щи всички ключови бизнес 
процеси в една фирма - 
счетоводство, контролинг, 
продажби, дистрибуция, 
производствено планиране 
и контрол и др. Конфигу-
рацията на модулите обаче 
е зададена предварител-
но, заради което се пести 
време. Възможно е дори 
компаниите да спечелят, 
защото получават ноу-хау 
на другите ни клиенти в 
същите индустрии, комен-
тира Миленков. Същевре-
менно е възможно собстве-
ниците на SAP Baseline да 
увеличат функционалност-
та на решението - точно 
като при “пълното” ERP 
решение на компанията. 
И получават автоматичен 
ъпдейт на системите си 
при осъвременяването им 
от страна на германската 
компания. 

Цел
Основна цел на това пред-
ложение е малкият и сред-
ният бизнес, който така или 
иначе е в най-неравностой-
но положение спрямо по-
големите си конкуренти, 
коментират от SAP. Според 
данните на Националния 
статистически институт 
едва 7.7% от българския 
бизнес използва системи 
за автоматизиране на биз-
нес процесите, а при мал-
кия бизнес (между 10 и 49 
заети) делът е едва 5.6%. 

По принцип ERP сис-
темите са предназначени 
основно за големи ком-
пании. Това обаче се про-
меня, защото по-малките 
организации имат нуж-
ди, свързани с реоргани-
зация на дейността им, 
казва Станимир Костов, 
управител на системния 
интегратор FTS. Затова 
в момента компании от 
всякакъв калибър ползват 

подобни системи - фирми с 
оборот от няколко милиона 
лева до стотици милиони 
левове използват такива 
решения, твърди той. 

Според Костов пазарът 
се развива именно към 
системите за съответни 
индустрии. Ние също вър-
вим в тази посока и пред-
лагаме решения за верти-
кални индустрии, които 
добавят освен наличието 
на ERP система и известно 
ноу-хау и скъсяват срока 
за внедряване, твърди той. 
Може би тази тенденция 
се засилва малко повече 
в момент на криза - нали-
чието на решение, което е 
достатъчно специализи-
рано и което се внедрява 
по-бързо, е в помощ на 
малките компании, добавя 
Костов. 

Подобни “експресни” 
решения не са новост за 
българския пазар. Друг 
пример е Dynamics NAV 

Счетоводство 

Продажби

Производствено планиране и контрол

Логистика

Контролинг

Дистрибуция

Управление на материалите

Услуги

Финанси

Продажби

Доставки

Дълготрайни активи

Маркетинг

Склад

ПРЕДИМСТВАПРЕДИМСТВА

НЕДОСТАТЪЦИНЕДОСТАТЪЦИ

Дава допълнително ноу�хау от други компании 
в сектора, използвали подобен продукт.

Намалява разходите за имплементация � 
по�краткото време за инсталацията 
на софтуера означава по�малко консултантски разходи. 
Което означава по�ниска крайна цена за продукт 
със същото качество като стандартната ERP система.

Пести време за инсталация 
�според SAP процесът отнема между �� и �� 
седмици вместо ���� месеца�.

Предварително зададените настройки 
за системата може да се променят, 
но това изисква време. И пари.

Графика: Вихър Ласков

Предварително 
начертани ERP

7.7 
▶ от българските пред-
приятия използват 
ERP системи, показват 
данните на Националния 
статистически инсти-
тут

Нови схеми за дистрибуция ще разнообразят системите  
за управление на бизнеса у нас
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Мрежа 
Germanos и 
Global Net с нови 
магазини 
Нови магазини откриха 
2 от основните партньо-
ри на мобилния опера-
тор Globul. Germanos се 
сдоби с 134-тото си пред-
ставителство у нас в The 
Mall, а откриването му бе 
съчетано с премиерата на 
HTC Desire. Компания-

та е част от структурата 
на оператора. Верига-
та Global Net Solutions, 
която си партнира с 
Globul, обяви, че планира 
да открие общо 15 мага-
зина у нас за 2010 г. Най-
новите й представител-
ства в Смолян и Пловдив 
вече са факт, а общият 
брой магазини на верига-
та у нас е 61. От тях 10 са 
в София. 

Компанията представи 
програмата в началото 
на годината, вече има 
270 регистрации

Висок интерес към тесто-
вата си платформа за сис-
темата за управление на 
човешките ресурси отчи-
тат от Microsoft България. 
Компанията представи 30-
дневната безплатна пробна 
версия на Dynamics CRM 
в началото на годината, а 4 
месеца по-късно вече има 
270 регистрации, заяви за 
в. “Пари” Иво Дрешков, 
мениджър партньори и ре-
шения за управление на 
бизнеса в компанията. 

Програмата
Целта на програмата е 
да покаже на българския 
бизнес какво точно пред-
ставлява решението ни за 
управление на човешките 
ресурси, казва Дрешков. 
Всеки желаещ има право 
да се регистрира безплатно 
и да използва Dynamics 
CRM в продължение на 
месец, без да е необходимо 
да инсталира приложение-
то на собствен хардуер. 
Целият процес ще се осъ-
ществява със съдействието 
на сертифицираните CRM 
партньори “Интелиджънт 
Системс”, “ЛЛП България”, 
“Пиас Кредере”, “Техноло-
гика” и “Парафлоу”, които 
хостват самото решение по 
време на пробния период. 
Ако евентуалният клиент 
реши да закупи лиценза в 
края на 30-дневния пери-
од, той може да продължи 

Microsoft отчита висок интерес 
към тестовия Dynamics CRM

20 
▶ ERP системи, предста-
вени от над 55 интегра-
тора, се състезават за 
клиенти и пазар в Бълга-
рия, показват данните 
на CBN

Express на Microsoft, чи-
ето инсталиране може да 
отнеме до 10 дни. Целевата 
група отново е малкият 
и средният бизнес, който 
получава предварително 
настроени и интегрирани 
модули за финанси, дъл-
готрайни активи, продаж-
би, маркетинг, доставки 
и склад. 

Цена
И докато точните цени на 
подобни решения са не-

да използва решението в 
облака, коментират от ком-
панията. Според Microsoft 
обаче този вариант е уда-
чен, ако софтуерът ще се 
ползва за период, по-кратък 
от 2 години. 

само за проба
Някои хора се регистри-
рат от интерес да докоснат 
продукта. Това беше и една 
от основните ни цели - да 
покажем, че имаме зрял, на-
пълно функционален CRM 

продукт, който успешно 
може да работи както в 
големи корпорации, така 
и в съвсем малки фирми, 
коментира резултатите Дре-
шков. 

Прогнозите за развитието 
на пазара също са оптимис-
тични. При представянето 
на пробната програма за 
Dynamics CRM от софту-
ерната компания прогно-
зираха удвояване на пазара 
на подобни продукти през 
2010 г. 

2009 отрезви пазара, 2010 г. 
започна оптимистично 
Интересът към бизнес 
софтуера постепенно 
се завръща 

С рязък спад на пазара на 
ERP системи приключи 
2009 г., показват данните 
на анализаторите от CBN 

България. Началото на 2010 
г. обаче е доста по-оптимис-
тично, коментира Петър 
Миленков, изпълнителен 
директор на SAP. Интере-
сът към прекратени заради 
кризата проекти започва 
да се връща, което вдъхва 
оптимизъм, казва той. 

На подобно мнение е и 
управителят на FTS Ста-
нимир Костов. Според него 
ръстове на годишна база 
може да бъдат отчетени 
още в края на 2010 г. Връ-
щането на пазара на нивата 
от 2007 и 2008 г. ще отнеме 
време, прогнозира той. 

Определено клиентите 
днес са доста по-инфор-
мирани не само какво е 

ERP и какви са ползите от 
него, но и кои са играчите 
на пазара, кои са силните и 
слабите им страни, какви са 
нуждите на компанията, как 
те може да бъдат задово-
лени и на каква цена. Така 
описва пазарната ситуация 
Иво Дрешков, мениджър 
партньори и решения за 
управление на бизнеса в 
Microsoft България. 

Според статистиката на 
CBN внедрени системи за 
управление на бизнеса има 
в 51 бизнес сектора у нас, 
а най-голям е броят инста-
лации при хранителните 
продукти, индустриалното 
машиностроене и химиче-
ската индустрия.

скорост

24  
мегабита в секунда е скоростта на трансфер на данни 

на новия стандарт Bluetooth 4.0, който вече е готов
▶

 Пазарът на CRM приложения може да се удвои през 
2010 г., смята орлин Дочев, мениджър бизнес реше-
ния, Microsoft България 

▶

Снимка БоБи Тошев
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Маркетинг
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ПРЕДИМСТВАПРЕДИМСТВА

НЕДОСТАТЪЦИНЕДОСТАТЪЦИ

Дава допълнително ноу�хау от други компании 
в сектора, използвали подобен продукт.

Намалява разходите за имплементация � 
по�краткото време за инсталацията 
на софтуера означава по�малко консултантски разходи. 
Което означава по�ниска крайна цена за продукт 
със същото качество като стандартната ERP система.

Пести време за инсталация 
�според SAP процесът отнема между �� и �� 
седмици вместо ���� месеца�.

Предварително зададените настройки 
за системата може да се променят, 
но това изисква време. И пари.

Графика: Вихър Ласков

Пазарът 
се развива 

именно към  
системите за  
различни  
индустрии 

станимир Костов, 
управител на FTS

ясни заради различните 
обхвати на дейността и 
размера на компанията, в 
която ще бъдат интегри-
рани, е ясно, че с тях се 
пестят пари. А и потреби-
телят знае предварително 
крайната цена на проду-
кта, който ще получи, ко-
ментира Миленков. 

Което може да бъде са-
мо в помощ на бизнеса, 
който по един или друг 
начин се опитва да се 
задържи над бурната во-
да на кризата както чрез 
съкращаване на разходи, 
така и чрез запазване на 
конкурентоспособност-
та си. А какъв по-добър 
начин за това от инфор-
мационните технологии? 
Особено ако не изискват 
много големи инвести-
ции. 

облакът
Бизнесът може да спести 
още едно перо от инста-

лирането на система за 
управление на бизнеса 
- от сървъра. 

Който може да бъде пре-
местен на облака, но не 
този от вулкана. В ролята 
на облак тук влизат сър-
върите на софтуерните 
компании, които предла-
гат и хостване на ERP 
решенията си. 

Според Костов кризата 
може да насочи движени-
ето в тази посока заради 
факта, че намирането на 
средства за инвестиции е 
трудно и за компаниите, 
облакът е вариант те да 
имат ERP система, пре-
връщайки капиталовите си 
разходи в текущи. Иначе 
казано, като плащат наем 
за сървъра, който използ-
ват за системата си за уп-
равление на бизнеса. 

С две думи - варианти за 
бизнеса много, остава той 
да се възползва от тях.

христо ласков
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Цените на бананите се превърнаха в основен акцент на 
конкуренцията между веригите хранителни магазини в България

Бананов маркетинг

Бананът е крайъгълният плод 
на българина. Цената му е 
структуроопределяща за  

състоянието на българската икономика

Цитат 

радослав бимбалов, маркетингов експерт и бивш член на групата „Замунда 
банана бенд”
▶

снимки боби тошев
колаж: гриша струнджев

диета

90
калории има в 100 грама банани. Плодовете са богати 

на много витамини, а диетолозите ги препоръчват за 
разтоварващ режим

▶

Бананът е много важен 
символ за българина. Ба-
нанът е асоциация за праз-
ник, за миналите коледи 
и нови години. Бананът е 
здравословен. Бананите 
може да се ядат сурови, но 
и да се направят на пюре, 
да се сложат в торта, да се 
пържат... Всички обичат 
банани - децата, блондин-
ките, пенсионерите. 

Бананът е това, което 
трябва да закачите на въ-
дичката, ако искате да има-
те много клиенти и високи 
обороти. Явно това е бил 
съветът на маркетингови-
те специалисти към голе-
мите вериги хранителни 
магазини у нас. Благода-
рение на тях бананът вече 
е и евтин. Бананът обаче 
стана повод и за бананово-
ценова война в банановата 
ни република. 

моите банани  
са по-евтини
Ние сме най-големите в 
Европа и затова можем да 
си позволим да купим 1 
тон банани. Това ни поз-
волява да предложим и 
толкова ниска цена, обяс-
нява управителка на един 
от новооткритите големи 
хипермар-
кети  в 
столи-

цата. Дни преди откри-
ването му в пощенските 
кутии на потенциалните 
им клиенти вече са напус-
кани брошури, на които на 
първа страница има голяя-
яяяяяяяма връзка банани, 
евтини.

Ние пък предлагаме 50% 
отстъпка на плодовете и 
зеленчуците, бананите ни 
са по-евтини с 6 ст., елате 
да пазарувате при нас, 
отвръща конкуренцията. 
Ден преди конкурентът 
им да открие обект, те 
обявяват среднощно паза-
руване на кисело мляко за 
5 ст., свинско месо на 20% 
по-ниски цени и тоалетна 
хартия за 0.35 ст. 

В началото на седмицата 
и в друга голяма верига 
има промоция на банани. 
Те обаче още не са се 
усетили и са ги намалили 
само до 1.99 лв. 

Дори и Женският пазар 
в столицата вече се за-
дъхва и трудно успява да 
предложи толкова ниски 
цени.

А в слънчевата страна 
Замунда още преди го-
дини заложиха на 
б а н а н о в и я 

маркетинг и обявиха „от 
днес една банана струва 
два банана”. Макар че 
там по-скоро обичат да 
берат бананите, а не да ги 
купуват от магазин.

нас банана ни 
храни всички
Кой не обича банани? „Нас 
банана ни храни всички, 
ни дава съншайн с много 
витамин”, казват експер-
тите от „Замунда банана 
бенд”. Не само маймуните 
в зоологическата градина, 
ами и пенсионерите ве-
че ще се витаминизират. 
Юруш на бананите! Взи-
майте чанти, раници, кош-
ници. Сега не е като преди 
- няма ограничения, всеки 
може да вземе колкото 
може да носи. Купете 
за вас и за децата, и за 
внуците. 

Купете сега, че 
утре може про-
моцията вече 
да е при-
ключила . 
А  к а к -
вото не 
можете 
да из-

ядете - консервирайте. 
Щом става с домати, ябъл-
ки, круши или дюли, защо 
да не може и с банани?  

ода за банана 
Бананът открай време е 
в центъра на българ-
ската култура. Нес-
лучайно е възпят 
и в песни. „Три 
кила банани ми се 
ядат, мале, мале”, 
казва лирическата 
героиня в една пе-
сен от края на 90-те. 
По-късно 
д р у г а 
н е й н а 
к о -

лежка изразява изключи-
телната си радост от това, 
че е успяла да реализира 
копнежа си за банани: „Ох, 
банана, ах, банана, кеф ми 
стана, щом го хвана”. Има 

ентусиасти, 
ко и т о 

дори 
с и 
с а -
дят 

банани - „Посадих си ед-
но, чудно хубаво дърво” 
е началото на веселата 
песен „Гол банан”, в която 
бананосадящият първо е 
недоволен, че няма ком-
пот на клона, но после се 
радва на жълтата изнена-
да. „Гив ми го банана, гив 
ми го банана всеки Божи 
ден. Гив ми го банана, гив 
ми го банана, аз обича 
да изяжда теб...”. Това е 
текстът на друга весела 
песничка. 

Показателно. Българите 
обичат банани. Може би 
защото ни обърнаха на 
маймуни през последните 
години?! По-важното е, че 
в сегашната криза бана-
ните поевтиняват. Явно 
икономиката ни скоро ще 
се съживи. Дано само да 
не е, когато цъфнат бана-

ните.
дарина Черкезова
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